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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions. 

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Del Grup Parlamentari Socialista, el diputat Llorenç Pou
substituirà el diputat Marco Guerrero. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Alguna més?

EL SR. CARDONA I VIDAL:

Sí, por el Grupo VOX, yo mismo, Francisco José Cardona
Vidal sustituiré a Sergio Rodríguez en la comisión. Gracias. 

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Presidenta, Sebastià Sagreras substitueix José Luis Mateo.
Gràcies. 

I. Elecció del secretari o secretària de la comissió.

LA SRA. PRESIDENTA:

Si no hi ha més substitucions, passarem al primer punt de
l'ordre del dia d'avui consistent en l'elecció del càrrec de
secretari o secretària.

Atès que en la sessió constitutiva va ser el Sr. Sebastià
Sagreras per part del Grup Parlamentari Popular, com a
secretari de la comissió, en aplicació de l'article 40 del
Reglament del Parlament corresponen al mateix grup nomenar
substitut. Si tenen alguna proposta?

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Salomé Cabrera serà la persona que substituirà el Sr.
Sebastià. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Per tant, el grup parlamentari proposa la Sra. Salomé
Cabrera com a secretària, i demanaria a veure si hi ha
assentiment amb aquesta proposta. Sí?

Per tant, Sra. Salomé Cabrera, quan vulgui, pot seure al seu
lloc.

II. Compareixença del conseller d’Empresa, Ocupació
i Energia, sol·licitada mitjançant l’escrit RGE núm.
2739/23, presentat pel Govern de les Illes Balears, per
informar sobre les directrius generals de l’acció de govern
en les seves àrees de responsabilitat. 

Passam al segon punt de l'ordre del dia d'avui que consisteix
en la compareixença del conseller d'Empresa, Ocupació i
Energia, sol·licitada mitjançant escrit RGE núm. 2739/23,

presentat pel Govern de les Illes Balears, per informar sobre les
directrius generals de l'acció de govern en les seves àrees de
responsabilitat. 

Assisteix el conseller d'Empresa, Ocupació i Energia, Sr.
Alejandro Sáenz de San Pedro i García, acompanyat de la Sra.
Catalina Cabrer i González, directora general de Treball i Salut
Laboral; del Sr. Diego Víu i Domínguez, director general
d'Economia Circular, Transició Energètica i Canvi Climàtic;
del Sr. José Antonio Caldés i Capelo, director general
d’Empresa, Autònoms i Comerç; del Sr. Alfons Gómez i
Rosselló, cap de Gabinet; de la Sra. Cristina Suárez i Suero,
cap de Premsa; del Sr. Magí Cabrer i Martín, gerent de l'Institut
Balear de Seguretat i Salut Laboral; de la Sra. Sílvia Delgado
i Carballar, gerent de l’Institut d'Innovació Empresarial de les
Illes Balears; del Sr. Mateu Ferrer i Serra, gerent de l'Institut
Balear de l'Energia; de la Sra. María García i Noguera,
secretària general, i del Sr. Fernando Martín i Gómez, assessor
tècnic.

M’hauré de posar les ulleres.

(Algunes rialles)

Els inform que, atès l’acord adoptat, per unanimitat, per la
Junta de Portaveus del dia d'ahir, el conseller d’Empresa,
Ocupació i Energia informarà sobre totes les àrees de la seva
conselleria, per la qual cosa es va acordar atorgar un termini de
15 minuts a tots els grups parlamentaris en la seva primera
intervenció i un torn de 7 minuts per a les rèpliques dels grups
parlamentaris.

Té la paraula el conseller d'Empresa, Ocupació i Energia
per tal de fer l'exposició oral, sense limitació de temps. Quan
vulgui. 

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Muchas gracias, Sra. Vicepresidenta. Gracias a todos los
diputados. Ya lo han visto, aquí está todo el equipo que hemos
configurado en esta conselleria, una consellería, se lo he de
reconocer, muy técnica, la vocación de esta conselleria y todo
este equipo tiene una vocación técnica. Y se ha configurado
esta consellería en tres ejes muy transversales, como ustedes
saben: empresa, empleo y energía. Se ha configurado de esa
forma, de forma muy consciente, y lo que quiero compartir con
todos ustedes son esos objetivos globales, que muchos ya están
definidos; seguimos definiendo objetivos globales, y mi
vocación, la de todo el equipo y de este govern también es
contar con las aportaciones que ustedes puedan hacer para
poderlas tener en cuenta y poder ir configurando este marco de
objetivos finales.

En el eje de empresa, como ustedes saben, está la Dirección
General de Industria y Polígonos Empresariales, Polígonos
Industriales, la Dirección General también de Autónomos y
Comercio, en el eje de empresa están así configurados.

En el eje de empleo tenemos la propia Dirección General de
Trabajo y Salud Laboral y también el IBASSAL.
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Y en el eje de energía, pues tendremos la Dirección General
de Economía Circular, Transición Energética y Cambio
Climático, también las sociedades instrumentales, tanto él IDI
como el SOIB y el IBE, el Instituto Balear de la Energía. 

Estos ejes van a aglutinar todas estas estrategias que van a
ser muy transversales al mundo de la empresa. Para esto, lo
primero que necesita este gobierno es saber cuál es la
radiografía actual, real y actualizada del tejido empresarial
balear, su pormenorización sectorial, su composición insular y
local. Para mí, para este equipo, es básico esto, conocer estas
configuraciones para el desarrollo de las políticas de
dinamización y acompañamiento. Las propias herramientas
digitales, análisis del dato, instrumento de gestión actuales nos
van a permitir dar un paso cualitativo en la mejora de
competitividad de todos los sectores empresariales. Conocer e
identificar todos y cada uno de los sectores va a ser
imprescindible, conocer e identificar todo el empleo directo
asociado a estos sectores es imprescindible, conocer e
identificar todos estos datos nos va a permitir trabajar de forma
eficiente y óptima para avanzar en un diagnóstico de todas las
oportunidades de la economía balear. 

Les voy a poner un ejemplo, la economía balear, la industria
balear, ¿qué es industria? ¿Dónde se ubica la industria? ¿Cómo
se configura? Es algo básico para las políticas económicas e
industriales. No se sabe todavía a ciencia cierta con datos
minuciosos cuál es esta configuración, ¿cuántos comercios hay
en Baleares? ¿Dónde se ubican? ¿Cuánto empleo generan? No
se sabe. ¿Cuántos autónomos hay en Baleares? ¿Qué sectores
ocupan? ¿Cómo se distribuyen? ¿Qué necesitan? Realmente, a
ciencia cierta y buscando el dato, es un dato que todavía no se
sabe con detalle. 

¿Cuántos polígonos industriales hay en Baleares? ¿Cómo se
configuran? ¿Cuántas empresas hay ubicadas en estos
polígonos? ¿Cuánto empleo generan? ¿Cuánto facturan? ¿Qué
representan dentro del producto interior bruto de Baleares?
Todo esto no se sabe, y desde esta dirección general de
Industria y Polígonos, junto con la Dirección General de
Empresa, Autónomos y Comercio, vamos a dar respuesta a
muchas de estas situaciones. 

Desde la Dirección General de Industria y Polígonos vamos
a promover la competitividad de la industria balear, vamos a
proponer reidentificar qué es industria, vamos a promover
políticas de industria tradicional y producto cien por cien
balear, vamos a fomentar la colaboración interempresarial y
vamos a modernizar el modelo productivo de la industria,
vamos a incentivar y vamos a potenciar proyectos industriales
estratégicos, vamos a buscar oportunidades en Baleares para
identificar cuáles son nuestras ventajas competitivas. 

Por eso, en el caso que les he puesto, hemos de saber
también qué es industria y tener identificados todos los
sectores. 

Desde esta dirección general vamos también a coordinar las
necesidades de los polígonos industriales de Baleares. Miren,
los que ya me conocen saben que he estado más de 20 años
vinculado al asociacionismo de polígonos a nivel nacional, he
tenido el honor de presidir esta coordinadora española durante

más de 10 años, he podido conocer la realidad del tejido
industrial, del tejido de polígonos en todo el territorio nacional
y he podido conocer muchos casos de éxito.

He podido conocer y colaborar en proyectos de
colaboración público-privada con distintas organizaciones
empresariales, nacionales y con muchas agencias de desarrollo
regional en muchas comunidades autónomas, incluso he tenido
el lujo de poder colaborar y participar en proyectos municipales
de colaboración público-privada, algunos grandes, algunos
pequeños. He tenido el lujo de poder conocer técnicos y
políticos fantásticos en toda España, con verdadera vocación de
servicio al ciudadano, a la empresa y, en todos estos casos, en
todo el territorio nacional había un denominador común, había
una estructura pública al servicio del tejido empresarial ubicado
en los polígonos industriales. En algunos sitios se llama
“polígono industrial”, “áreas empresariales”, “polígonos
empresariales”, en cada parte del territorio nacional se le define
de una forma, pero en todos existe esta estructura pública al
servicio de la gran empresa, de la pequeña empresa, de los
trabajadores de los polígonos, del tejido productivo, es decir,
ayuntamientos, diputaciones, gobiernos regionales donde hay
técnicos cualificados y políticos comprometidos que han
identificado la importancia de estas áreas empresariales para el
desarrollo económico de su territorio. 

Por fin, aquí ya lo tenemos, ha sido una demanda mía, muy
personal, desde hace muchísimos años y por fin tenemos una
estructura pública que va a coordinar las necesidades de las
empresas ubicadas en los polígonos empresariales. 

Vamos a promover la elaboración de una ley de polígonos,
no vamos a ser los primeros, ya habido territorios en España
que empezaron hace dos años a promover la ley de polígonos.
¿Qué es una ley de polígonos? Una ley de polígonos trata de
definir cuáles son las reglas del juego que impliquen al
empresario en el mantenimiento de su hábitat, en la
colaboración empresarial, una ley que ayude a identificar el
papel que juega cada agente y cuáles son sus relaciones. Para
eso, vamos a promover el asociacionismo empresarial, si en
España hay cerca de 6.000 polígonos, en Baleares hay 53, 54,
y prácticamente hay, no llega a una docena, quizá menos, de
asociaciones empresariales vinculadas a la gestión del
polígono.

Hemos de identificar, ayudar al empresario a organizarse
para que los ayuntamientos tengan un único interlocutor que les
ayude a mejorar el espacio empresarial y que el ayuntamiento
también pueda proponer proyectos de colaboración público-
privada, y para eso tenga un interlocutor. Para eso vamos a
impulsar la creación de asociaciones en todos los polígonos de
Baleares, por eso hemos de identificar los interlocutores para
avanzar en eficiencia y también podremos identificar de esta
forma las oportunidades para mejorar las infraestructuras de los
polígonos.

Una forma muy directa de ayudar a la mejora en la
competitividad de las empresas es ayudar a la mejora de
competitividad de las áreas empresariales de los polígonos. Yo
eso lo he aprendido de los catalanes a través de la Diputación
de Barcelona, tiene una vocación impresionante de meterse
dentro de los polígonos de Barcelona, también del área
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metropolitana de Barcelona; de los vascos, a través de la
Sociedad vasca de polígonos de suelo industrial, SPRILUR, de
todos esos hemos aprendido mucho durante los últimos años y
sabemos cómo son esas experiencias de éxito y queremos
aprender más de ellas. 

Vamos a aportar en el ámbito de los polígonos, vamos a
aportar ayudas y soluciones para la eliminación del
fibrocemento en las instalaciones industriales, favoreciendo
también la eficiencia energética y también la fotovoltaica de
autoconsumo. 

Saben de dónde vengo, Son Castelló y Can Valero, año
1964, los primeros polígonos de España, todavía hay muchos,
muchos, muchos metros cuadrados de uralita, eso hace
completamente inviable directamente hacer instalaciones de
mejora energética e instalaciones fotovoltaicas. Hay que retirar
la uralita, hay que mejorar las condiciones de habitabilidad de
las instalaciones industriales con la mejora de la envolvente
térmica y también la fotovoltaica de autoconsumo. Vamos a
promover estas ayudas para avanzar en todos estos ejes. 

También desde la Dirección General de Industria y
Polígonos Industriales vamos a velar por la seguridad en las
instalaciones industriales y la mejora de la profesionalidad en
el sector industrial. 

Revisaremos y complementaremos, desde esta dirección
general, las habilitaciones profesionales en el ámbito industrial
para garantizar y para mejorar el servicio al ciudadano.

Vamos a velar también por las instalaciones de baja tensión
obsoleta en muchos edificios residenciales de Baleares.

Todo eso lo vamos a articular directamente a través de la
Dirección General de Polígonos, la Dirección General de
Industria y de Polígonos Industriales, pero continuando con el
eje de la empresa desde la Dirección General de Empresa,
Autónomos y Comercio vamos a dar la importancia que
requieren los autónomos y el comercio. Vamos a crear
instrumentos de apoyo para potenciar la atención y la actividad
de los autónomos, ayudas a la consolidación de su actividad,
herramientas de apoyo a su gestión, ayudas e impulso a la
capacitación, ayudas a la digitalización. Vamos a estructurar
políticas para autónomos, promoveremos y facilitaremos el
inicio de la actividad emprendedora a través del autoempleo y
la creación de empresas, así como la consolidación en el
tiempo.

Vamos a plantear líneas de ayudas muy transversales para
personas en situación de desempleo y que decidan iniciar su
actividad económica por cuenta propia.

Al autónomo, vamos a bonificar el cien por cien de la cuota
del autónomo durante los dos primeros años y luego, al tercer
año, una bonificación del 50%, estos son los autónomos
nuevos. Pero luego tenemos los autónomos consolidados,
vamos también a ayudarles en su desarrollo y consolidación de
su actividad económica y también a todos los emprendedores
en su fase de actividad empresarial, en la gestación de la idea,
en la creación y en la tramitación de la empresa.

Vamos también a potenciar una red de asesoramiento al
emprendedor, en el marco de colaboración con entidades
públicas y privadas. Vamos a ayudar, vamos a acompañar
también a aquellos autónomos que, una vez que han superado
esos primeros años de vida, atraviesan la difícil tarea, la difícil
situación de salir a un mercado cada vez más agresivo y cada
vez más competitivo. 

Por eso vamos a impulsar avales para PYME y para
autónomos otorgados por el sistema de garantía a través de
ISBA. Por eso también vamos a lanzar líneas de apoyo para la
creación y consolidación de estos autónomos y PYME que
encuadren sus proyectos en el ámbito de la sostenibilidad, la
economía circular, la digitalización y la movilidad. 

Vamos a promover también líneas de ayuda para proyectos
de inversión promovidos por cooperativas y por sociedades
laborales, y que estén también dedicados a realizar inversión
productiva. 

Vamos a coordinar todas esas actuaciones con los
ayuntamientos y los consells insulares para no duplicar
esfuerzos y multiplicar los resultados en todas aquellas políticas
y ayudas destinadas a los autónomos y también al comercio,
porque también estaremos con el comercio, con las
asociaciones sectoriales y con los distintos agentes
identificando sus propias necesidades.

Vamos a redoblar los esfuerzos con el pequeño y mediano
comercio y, sobre todo, vamos a apostar por potenciar las
nuevas tecnologías estableciendo nuevas ayudas a la
comercialización empresarial y, al mismo tiempo, a mejorar su
competitividad y su propia supervivencia. 

Lanzaremos ayudas a la promoción, modernización y
mejora del comercio minorista en temas de digitalización y
sostenibilidad.

Incentivaremos programas de ecodiseño y uso de materiales
reciclados para productos envases para promover que las
PYME y los comercios puedan realizar mejoras y adaptaciones,
mejorar también su imagen comercial cuando sea necesario, y
vamos a establecer un mundo de ecosistema a su servicio.

Y vamos a poner también en marcha líneas de apoyo a la
promoción de la excelencia y la calidad de los comercios
emblemáticos de Baleares, ayudándoles a incorporar nuevas
fórmulas, nuevos canales para comercialización. Todo esto
dentro de la Dirección General de Empresa, Autónomos y
Comercio, y lógicamente, todo esto ayudado por el IDI, el IDI,
como Instituto de Innovación Empresarial de les Illes Balears
no es ni más ni menos que la Agencia de Desarrollo Regional
de Baleares, ni más ni menos. Yo he estado 21 años enfrente y
nunca he sido consciente, muchos empresarios no son
conscientes, de la gran herramienta que existe con la Agencia
de Desarrollo Regional. Como les he dicho, he tenido la suerte
de estar en muchos territorios, en muchas comunidades
autónomas, y he conocido esa potencia que tienen las agencias
de desarrollo, vamos a incentivarlo y, sobre todo, vamos a darle
mucha más visibilidad de lo que se ha hecho hasta ahora.
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Una agencia focalizada en el desarrollo de la actividad
económica y empresarial de Baleares, una verdadera agencia
que impulse y coordine las distintas políticas de
emprendimiento, apoyo a la industria, a los distintos sectores
estratégicos, con iniciativas también de impulso al sector
náutico. Una auténtica agencia de desarrollo regional que
pueda ayudar a aumentar la dimensión y la capacidad del tejido
productivo, mejorar la competitividad y la productividad de
nuestras empresas, así como impulso al emprendimiento y a la
internacionalización de nuestras empresas.

Un impulso claro y decidido, también, del sector náutico, y
la industria náutica, entre otras cosas, el año que viene es el 40
aniversario del Salón Náutico de Palma International Boat
Show, es la segunda feria náutica más importante del
Mediterráneo, vamos a retomar el diálogo permanente con los
distintos agentes del sector náutico, un sector tan importante y
tan decisivo para Baleares.

Vamos a coordinar todas las políticas del suelo industrial
con la dirección general, con la incentivación de la política de
industria local sostenible y apoyo a las empresas.

Vamos a potenciar la promoción comercial a través de
ferias en las cuatro islas, con un diálogo continuo con todos los
sectores para poder identificar las necesidades de promoción
exterior e interior, y dinamización de las propias ferias.

Todo esto que he contado hasta ahora, tenemos el primer
eje, la primera E, que es la empresa, muy transversal. Le sigue
la otra E -un mundo apasionante-, la E, de empleo, que va a ser
también, ya no solamente un eje transversal en esta conselleria,
sino en todo el Govern balear. Desde la propia Dirección
General de Trabajo y Salud Laboral ya estamos trabajando de
una manera intensa en mejorar los espacios de diálogo social.
La Mesa de diálogo social tiene que ser un instrumento de
participación de los agentes sociales, donde la administración
tendrá un papel de impulso y apoyo, pero queremos también
abrir un debate para que esté regulada y protocolizada.
Queremos protocolizar los procedimientos y dotar de un libro
de actas de reuniones periódicas de la Mesa de diálogo social
y las que dependen de ellas. Vamos a poner en marcha un
reglamento de funcionamiento interno que establezca unas
periodicidades de reuniones y una forma de registrarlas. De
esto ya hemos tenido, además, reuniones con los distintos
sindicatos y nos han mostrado su satisfacción y su apoyo en el
desarrollo de esta protocolización de los procedimientos para
aportar rigor y sistemática. 

También, a través del TAMIB, el Tribunal de Arbitraje y
Mediación de les Illes Balears, es quien tiene que seguir siendo
el lugar de los empresarios y los trabajadores en igualdad de
posiciones y con igualdad de medios, vamos a potenciar su
labor de mediación paritaria, lejos de cualquier práctica de
intervencionismo político. En el TAMIB es donde deben
dirimirse los conflictos laborales, desde la libertad, desde la
igualdad, entre las partes enfrentadas; vamos a fomentar la
labor del TAMIB y su independencia.

También mejoraremos los canales de comunicación interna
y externa con los operadores laborales. La Dirección General
de Trabajo ha de ser un punto de encuentro que aglutine las

consultas donde participen todos los agentes y todos los
operadores laborales. 

Vamos también a fomentar, desde aquí, los planes de
igualdad en el ámbito laboral y los planes de conciliación de la
vida laboral y familiar, más allá del Plan de conciliación 2022-
2025. Vamos a empezar ya a trabajar para definir las líneas
generales, impulsaremos y garantizaremos, en el ámbito de
trabajo, la figura y el trabajo que hace el propio IBASSAL, el
Instituto Balear de Salud y Seguridad Laboral, vamos a velar,
a través del IBASSAL, por el cumplimiento de las empresas de
todos los sectores económicos, la salud laboral recobra su
importancia y también su visibilidad.

Dentro de la E, de empleo, un eje, importante no, muy
importante, y también muy transversal, es el Servicio Balear de
Empleo, el SOIB. El SOIB ha de convertirse en una
herramienta de referencia en la formación profesional de
ocupación y asesoramiento. Estamos prácticamente a niveles de
pleno empleo, pero hay paro: hay cerca de 30.000 personas en
paro en Baleares; seguimos liderando los niveles de creación de
empleo en España, pero sigue habiendo paro en Baleares, y las
empresas siguen teniendo verdaderos problemas para encontrar
mano de obra y hacer contratación de personal, en todos los
sectores: el sector turismo, el sector industrial, el sector de
distribución, el sector del transporte, y ustedes todos saben,
porque conocen casos muy específicos de todo esto.

Esto en momentos muy concretos puede llegar a provocar
picos puntuales de trabajo, que la verdad es que se superan,
muchas veces, por el buen hacer y la simbiosis que hay dentro
del sector productivo entre empresa y trabajadores, pero eso
está ocurriendo en el sector industrial, en el sector comercio, en
el sector turístico, en el sector de la restauración, en todos los
sectores.

Hemos de atajar este problema, para la contratación de los
trabajadores, que no sea un problema y cuando se generen estas
situaciones el mercado laboral esté preparado para responder.
Para esto, todos los agentes del sistema económico, público y
privado, tenemos que ir de la mano.

Hemos de hacer de la formación profesional un verdadero
instrumento para la mejora en la cualificación de los
trabajadores y también un generador de oportunidades para las
personas que se encuentran en situación de desempleo. La
formación profesional para el empleo, la verdad es que es uno
de los muchos motivos que me han llevado a estar aquí sentado
delante de todos ustedes, poner en valor este tipo de formación
va a ser uno de los objetivos de este Govern, y mío, muy
personal.

La reorganización normativa ocasionada por la nueva Ley
de formación profesional, aprobada en el año 2022, supone
algunas incógnitas pero también muchas oportunidades para
hacer de la formación una herramienta imprescindible para
poder configurar las plantillas de las empresas. Esto,
lógicamente, nos va a llevar -y ya nos lleva y lo estamos
haciendo-, a una estrecha colaboración entre la administración
educativa y la administración ocupacional. 
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Impulsaremos la formación profesional dual para la
ocupación en los sectores estratégicos de mayor crecimiento,
un ejemplo de esto es el sector náutico: vamos a estar en
contacto permanente con el tejido empresarial para conocer las
principales necesidades formativas y poder dar respuesta a esas
necesidades, a esa demanda. Vamos a estar también en contacto
permanente con los sindicatos para mejorar la formación de
todos los trabajadores.

De hecho, estamos ya analizando las distintas convocatorias
en marcha para poder impulsar e identificar, además, también,
otros programas concretos. Impulsaremos programas de
formación para colectivos específicos con dificultades
formativas o de inserción laboral, y también que existen
dirigidos al tercer sector para la mejora social y la defensa de
los intereses colectivos. Estamos prácticamente en el ecuador
temporal del Plan integral de FP para Baleares y del Plan de
ocupación de calidad para Baleares 2022-2025, vamos a
empezar ya a trabajar intensamente para empezar a definir los
ejes de actuación para el año 2026; tenemos que empezar ya y
contemplar medidas importantes de gran calado, formativo y
social, y también identificar e impulsar las nuevas
oportunidades que ofrece el mercado laboral.

Vamos a impulsar la digitalización y la modernización del
SOIB para mejorar la comunicación con las empresas y facilitar
la tramitación de los expedientes administrativos; como ven, es
un eje también transversal, junto con el de empresa.

Y la tercera E, la E de energía, también supone muchos
retos y muchas oportunidades en esta legislatura. Ese tercer eje,
reorganiza de manera estructural la política de economía
circular, transición energética y cambio climático. El nombre
no es casual, el nombre está trabajado, está pensado, define
perfectamente nuestra vocación como govern y firme
determinación para realizar una transición energética
inteligente, y respetando todos los compromisos adquiridos con
el Estado español y la Unión Europea. Eso ya lo he comentado,
lo hemos comentado en otras ocasiones. 

Dentro de este marco de transición energética y de cambio
climático, quisiera recargar, remarcar y enfatizar nuestro
compromiso con la descarbonización de Baleares. Trazaremos
la hoja de ruta para hacer converger los esfuerzos con los
agentes, con los incentivos y con las demás herramientas a
nuestro alcance para reducir las emisiones de dióxido de
carbono que, como autonomía, como estado y como europeos
hemos contraído, una hoja de ruta transparente, objetiva,
cuantificable y alcanzable. 

Somos también conscientes de la oportunidad singular que
tenemos en ese territorio en cuanto a la movilidad. Queremos
ser ejemplo y referente en la gestión y transición de la
movilidad convencional hacia una movilidad sostenible y
adecuada. Tenemos la gran oportunidad y el deber de
posicionar estas islas como un referente e inspiración para
todos los territorios de similares características, vamos a
apostar por la movilidad sostenible y nos comprometemos
públicamente a ello.

Pero no solo tenemos estos compromisos con el resto de los
territorios, sino que pretendemos honrar los compromisos

contraídos con nuestros propios ciudadanos. Somos el grupo
más votado y, por tanto, depositarios y guardianes de la
confianza de la mayoría de los ciudadanos de estas islas y
vamos a ser garantes y consecuentes con la confianza
depositada, acercando la administración a todos los ciudadanos. 

Vamos a simplificar los trámites de sol·licitud, trámite y
registro de todo tipo de subvenciones en instalaciones
renovables de nuestras islas. No vamos a seguir alimentando un
aparato burocrático donde el ciudadano pierde mucho tiempo,
muchas veces el interés y muchas veces su propia energía. Este
govern va a estar al pie de la calle para atender a los
ciudadanos, atenderlos con la celeridad debida, porque estamos
reestructurando los recursos y optimizando todos los procesos.
El objetivo: minimizar esos tiempos de trámite y agilizar las
gestiones hasta su máxima eficiencia y eficacia. No vamos a
robar el tiempo de los ciudadanos, y mucho menos su
paciencia.

Continuaremos con nuestros compromisos
medioambientales, con la gestión de residuos y con la
economía circular de nuestras islas. Disponemos de un
territorio fantástico, pero finito, con acceso limitado a unos
recursos naturales que tenemos la obligación de preservar y
proteger. Queremos velar por el buen funcionamiento de las
buenas prácticas y con el cumplimiento de la ley en estos
términos.

Esta administración va a ser un firme aliado de todos los
sistemas de prevención, de gestión de vertidos incontrolados de
cualquier tipo de transgresión que pueda haber sobre nuestros
recursos naturales, tolerancia cero.

Como les he dicho, estas son las líneas generales, globales
en las que va a trabajar esta consellería con este equipo y a
partir de ahí, Sra. Vicepresidenta, quedo a su disposición.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Si no hi ha cap grup que
demani la suspensió de la sessió, continuaríem. D'acord?

Idò, per tal de formular preguntes o observacions, tot seguit
procedirem a les intervencions dels diferents grups
parlamentaris. El conseller de Turisme, Cultura i..., aquí hi ha
un error...

(Remor de veus) 

Demanaria al conseller a veure si vol contestar de manera
global o individual a cada grup.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

En principio mi objetivo sería hacer una grupal a todos.

LA SRA. PRESIDENTA:

Global..., perfecte, idò contestarà globalment. I així, passam
al primer torn, que és el del Grup Parlamentari Socialista, té la
paraula el Sr. Pou, quan vulgui.
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EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, presidenta. En primer lloc, òbviament, tot
i que ho hagi fet ja en privat, crec que... donar l'enhorabona al
conseller en públic, així com a tot el seu equip pel repte que
tenen, segurament en l'àmbit públic ser al seu lloc de
responsabilitat és de les qüestions que més honra pot dur un a
la seva vida i, per tant, enhorabona i els millors dels encerts.

L'exposició..., faré jo una primera part en tot l’àmbit
d'empresa i ocupació, i la segona part d'energia la farà el
diputat Marc Pons.

 Bé, de l'exposició que han fet destacaria, en primer lloc, i
crec que és una bona notícia, segurament de la seva intervenció
per a nosaltres la part més positiva hagi estat situar el diàleg
social com un referent, la veritat és que és un avanç respecte
d’anteriors governs del Partit Popular, i creiem que és una molt
bona passa el lluitar, el defensar el diàleg social i, per tant, té
el nostre nostre suport, i ja li avanç que en totes aquelles
matèries que conformin part del diàleg social tendran el suport
del Grup Socialista.

Quant a les diferents matèries en concret, i sí que m'hagués
agradat sentir alguna referència al Consell Econòmic i Social,
que també forma part de les seves competències, però, bé,
també s’ha de reconèixer que té unes competències molt
extenses i no ho podia dir tot en una primera intervenció. 

La primera qüestió, crec que d'alguna manera es reflecteix
quan ha parlat, és que la conselleria es diu d'Empresa,
Ocupació i Energía i canvia la clàssica referència al treball, i és
que, d'alguna manera, més enllà de les qüestions de conciliació,
a altres qüestions de treball no s’hi ha referit, i jo no sé si té a
veure amb la perspectiva, però crec que és un tema important.

En aquest sentit, i passant ja a les polítiques d'ocupació,
coincidim en la necessitat d'enfortir el SOIB. Sí que li he de dir
que, d'alguna manera, el seu to és dialogant, però, d'alguna
manera, el que ha fet ha estat una exposició de les
competències que té, en molts de casos senzillament ha fet una
enumeració de les competències, però no ha detallat quines
qüestions en concret. Sí que, com li deia abans, valoram
positivament el fet que posi de referència el Pla d'ocupació i el
Pla integral de formació professional pel què té de diàleg social
i entenem, per tant, que aquest serà el camí. 

Sí que creiem important el SOIB. Vostè ho ha referenciat en
la falta de treballadors, en la necessitat de fer formació, jo crec
que el SOIB és una eina important, imprescindible i
especialment quan millor va l’economia i, en aquest sentit, sí
que els convid a reforçar també la part d’intermediació laboral,
també a perseverar en totes les polítiques de col·lectius
vulnerables i especialment no hi ha fet cap referència, però sí
que hi ha una part dels col·lectius que té a veure amb el tercer
sector i amb les dones víctimes de violència masclista, que sí
que agrairíem saber si hi haurà una continuïtat en aquestes
mesures.

En termes de formació, he entès que continuaran treballant
conjuntament amb Educació, això és una qüestió important. En
aquests moments el SOIB era una referència al conjunt

d'Espanya, jo crec que és una línia positiva, i després també hi
ha, atesa la importància de la formació, sí que hi ha una sèrie
d'infraestructures formatives que estan en camí i que seria
important saber si es culminaran. 

En qualsevol cas, i atesa la limitació de temps, sí que -com
li deia- és ver que al balanç que podem fer d'alguna manera a
Balears del mercat de treball a la part quantitativa les xifres són
molt positives, però precisament d'aquesta intensitat d’activitat,
doncs, se’n deriven tota una sèrie de problemes lligats a la
precarietat laboral i als temes de salut laboral, dels quals vostè
n'ha parlat poc, i que, per a nosaltres, són qüestions importants,
d'alguna manera, més enllà de la intermediació que pugui
suposar, per exemple, el TAMIB, quin serà l'enfocament
d'aquest nou Govern per als temes de precarietat laboral, de
temporalitat, de parcialitat, de jornada de treball?

És vera que tenim un nivell d'activitat molt alt, i això du -i
així ho manifestaven els mitjans de comunicació-, doncs,
moltes hores extra i això, bé, al final es tradueix en més
precarietat i, moltes vegades, aquestes hores extres estan
lligades a problemes d'accidents laborals. Aleshores, creiem
que, major referència a quina política es farà, si es continuarà
la política de col·laboració duta fins ara amb la Inspecció de
Treball, si hi haurà canvis, quin és l’objectiu.

I, sobretot, i ja abandonant aquest camp de l’ocupació, sí
que ens agradaria fer referència a les qüestions específiques de
salut laboral. En aquest sentit, i vostè feia referència al diàleg
social, sap vostè que el conveni col·lectiu de Turisme duia un
acord tripartit, on totes les parts varen acordar dur endavant un
informe de càrregues, i ens agradaria saber en quin estat es
troba actualment aquest informe de càrregues, si n'han fet un
seguiment de com està i, de la mateixa manera, aquest informe
de càrregues corresponent a les cambreres de pis, quin és
l'esquema del Govern d’estendre aquest estudi a altres
col·lectius.

De la mateixa manera, doncs, i per acabar aquest bloc, tal
vegada no sigui la seva àrea legislativa, però sí és la seva àrea
competencial, és saber què en pensa el conseller del
manteniment de la Llei turística, de l’obligació de llits
elevables, si perseveraran en aquesta qüestió o si -com el Partit
Popular ha parlat- hi haurà canvis, si aquesta qüestió suposarà
un retrocés o no en la lluita de la salut laboral dels treballadors.

I ja, ràpidament, pel que fa als temes de comerç, doncs sí
que ens agradaria saber quina serà la política de defensa del
petit comerç respecte de les grans superfícies; hi havia en el seu
programa referències a temes de l'Observatori del Comerç. 

I ja, ràpidament, per donar pas al company, voldria saber en
què es concretarà realment aquesta llei de polígons, si serà una
llei òmnibus o serà una qüestió concreta, i quina serà la política
de clústers que durà a terme el nou Govern.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Pou. Té la paraula el Sr. Pons.
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EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, Sr. Conseller. Bé,
compartesc les primeres paraules: agraesc molt que pugui ser
aquí i que puguem tenir, en aquest cas, ja un segon debat, Sr.
Conseller, perquè aquest dimarts vam tenir l'oportunitat ja de
poder mantenir un primer debat.

Em centraré en la part de Transició Energètica, permeti’m,
res, una reflexió, un comentari, perquè ha començat vostè amb
la necessitat i la importància de conèixer dades, feia referència
a no tenim dades de comerç detallades, no tenim dades
vinculades a empreses, falten dades per conèixer, jo no sé vostè
ben bé, però estic convençut que aquesta informació no és que
només sigui dins de la conselleria, és que és pública, n’hi ha
prou a fer una volta per l’IBESTAT, basta com per conèixer
una part, ben segur, d'aquestes dades, i que no ha de ser
especialment complicat poder-ne tenir accés.

De vegades es conta una anècdota que hi va haver un
conseller que estudiava molt, va estudiar molt, però moltíssim,
tant, tant, tant, que quan va arribar l’hora de l’examen la
legislatura ja s'havia acabat; i açò no hauria de passar,
evidentment, és important poder tenir un full de ruta ràpid,
treballat, s’ha d'arribar al Govern, amb els coneixements i amb
l’experiència, i poder establir i identificar quines són les
prioritats, i saber com les executaràs. I a nosaltres açò ens falta,
Sr. Conseller.

No hem sentit, ni a la interpel·lació d’aquest dimarts passat,
no ho hem sentit tampoc avui, al marge d’algunes qüestions
molt concretes i un plantejament més ambigu, el que representa
realment les seves prioritats. I com que del debat de dimarts de
la setmana passada no vaig ser capaç que em digués vostè, que
em respongués, cap de les qüestions que li vaig plantejar -tot i
la convicció que va demostrar, que a açò no li discutesc-,
permeti’m que li torni repetir en bona manera aquelles
qüestions que ja li vaig demanar el dimarts passat i que, per a
nosaltres són fonamentals: suporta l'Agenda 2030 europea, hi
està d'acord o no? És aquest un dels pilars sobre els quals
construir treballs, camins i fulls de ruta, a nivell de Balears?
Aquesta és una qüestió que per a nosaltres sí que és important
i que voldríem saber si la comparteix o no la comparteix, ens
preocupa i molt.

És a dir, perquè aquestes polítiques climàtiques facin camí
necessitam de transversalitat, hi ha d'haver elements que ha de
liderar vostè -perquè és el seu responsable- respecte de la resta
de consellers, i no ens ha explicat com ho faria, i des de la seva
conselleria no ho podrà fer, perquè són competències que són
a Territori, o són competències que són a Costes, o són
competències que són a Pesca. I d'aquí devora, vostè ens ha
d’explicar com té pensat estructurar una estratègia, transversal,
que faci possible les polítiques de mitigació, però d'adaptació,
també, al canvi climàtic, i d'açò tampoc no en vam conèixer
resposta i m'agradaria que vostè ens ho pogués explicar.

M'agradaria conèixer la seva valoració, dins aquest
plantejament de polítiques climàtiques, si creu o no creu que hi
ha saturació a les nostres illes i, si n’hi ha, quina estratègia
hauríem de fer per fer possible els equilibris, i la saturació té
una vinculació directa amb el canvi climàtic, perquè representa

un excés de consum de recursos naturals, de ruptura d'equilibris
i, per tant, aquesta ruptura d’equilibris té conseqüències després
en el nostre clima. I voldria saber, Sr. Conseller, com planteja
precisament açò.

I després vaig entrar en temes ja estrictament de la seva
competència, de lleis que té l'obligació de complir, li vaig fer
referència a la Llei de canvi climàtic: comparteix, Sr. Conseller,
el calendari establert a la Llei de canvi climàtic en matèria de
reducció d'emissions d'efecte hivernacle, en la penetració
d'energies renovables, en l’increment de l'eficiència energètica,
en la reducció del consum primari, hi està d'acord, amb aquest
plantejament?

Li vaig demanar: mantindrà el Consell Balear del Clima? I
el Comitè d'experts per a la transició energètica? I la Comissió
interdepartamental del canvi climàtic? Uep!, aquí podria haver
una proposta tal vegada per a polítiques transversals, si vostè
té la capacitat de poder-se imposar. Però no vaig obtenir
resposta, dimarts de la setmana passada, i ens agradaria, Sr.
Conseller, que avui, que al final compareix per a açò,
exclusivament per a açò, per marcar full de ruta i per dir-nos
cap on transitarà al llarg d'aquesta legislatura, saber què en
pensa.

Li vaig demanar també alguns projectes molt concrets, que
són emblemàtics: el desmantellament total d’Es Murterar, el
seu tancament, el comparteix, al plantejament que hi ha hagut
fins ara? I açò està lligat al Segon enllaç península-Balears,
península-Mallorca, el comparteix al projecte definit de Govern
d’Espanya i que tramita en aquests moments Red Eléctrica, hi
donarà suport i, per tant, hi donarà continuïtat o té un
plantejament diferent? I ens agradaria poder conèixer la seva
opinió.

I ens agradaria també -i li vaig dir-, tenim l’Institut Balear
de l'Energia, que és un organisme que va començar de bell nou,
amb estructures que són complicades, però que s'ha visualitzat
que és una eina que és útil. I jo voldria saber la seva opinió i
saber si és un element que hem de tenir, que tenen vostès
també, dins de les seves prioritats i de quina manera el
continuaran impulsant o treballaran amb ells.

I després, hi ha tres qüestions més, i ja vull acabar, però que
li vull plantejar, Sr. Conseller: una és el Pla de transició
energètica, tenim la llei, de la llei en penja després el Pla de
transició, o sigui ja l’instrument executiu. Aquest pla estava ja
molt treballat per l'anterior Govern, arriba vostè, se’l deu haver
trobat dins un calaix, segurament -en el bon sentit de la paraula-
, imagín que en el moment que es devia fer el traspàs de
carteres, aquest devia ser un element que hi devia ser, i
nosaltres voldríem conèixer quina és l’opinió que vostè té, o
cap on creu que s’hauria d’orientar aquest pla de transició
energètica.

Ens agradaria conèixer també la seva opinió entorn del Pla
d'inversions per a la transició energètica amb el Govern
d'Espanya. El Govern d'Espanya va establir 233 milions d'euros
d'inversió per a Balears en matèria de transició energètica.

Fons europeus. De la borsa de fons europeus que hi havia,
que s’acordaven per a totes les comunitats autònomes i que
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repartim de manera conjunta, al marge d'açò es va fer una borsa
a part, només per als territoris insulars, i per a Balears hi varen
anar 233 milions d'euros, al marge de tota la resta, que també
arriben. Aquests 233 milions d'euros s’han repartit en diferents
línies i també voldríem conèixer quina és la seva opinió. Feia
falta retocar algunes coses o no? Cap on ho orientaria? Creu
que aniran executant? I voldríem conèixer, per tant, aquí la
seva opinió.

Ja vam sentir l'altre dia, sense dret a rèplica, els laments
dels retards que hi havia en les tramitacions. Crec que ha de ser
un poc honest, 12.000 expedients, ens ha de dir quants
d’aquests es troben en tràmit en aquests moments, quants
d’aquests es troben pendents que sigui l'administrat que doni
una resposta perquè hi falta encara documentació? Per tant, ha
de ser un poc rigorós a l'hora de fer determinades afirmacions.
Tindrem temps de discutir aquestes coses, Sr. Conseller. En
qualsevol cas, crec que és important arribar plorat a la
conselleria, perquè si no el temps...

LA SRA. PRESIDENTA:

Hauria d’acabar.

EL SR. PONS I PONS:

... -acab. Queda una darrera qüestió, que són les zones de
baixes emissions. La Llei de canvi climàtic a nivell estatal
estableix que als territoris insulars es redactaran zones de
baixes emissions insulars i voldria conèixer la seva opinió, les
competències són diferents i a Mallorca, evidentment, la part
del transport és del Govern de les Illes, no és competència seva,
però és del Govern de les Illes Balears, i voldria conèixer
també quin plantejament farà a la part de les zones de baixes
emissions.

Acab aquí, només un matís. Pel tema de temps és el Sr. Pou
qui farà la rèplica, ja no em pertoca a jo i ja el deix a ell i, en
tot cas hauré de sortir, però queda ell. I quedaré atent a les
respostes que em pugui donar.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Pons. Ara passam al torn del Grup
Parlamentari VOX, té la paraula el Sr. Cardona. Quan vulgui. 

EL SR. CARDONA I VIDAL:

Muchísimas gracias, buenos días o buenas tardes ya.
Quisiera, en primer lugar, trasladar mi más cordial enhorabuena
al Sr. Sáenz de San Pedro por su nuevo cargo de consejero y
también a todo su equipo, que veo algunas caras conocidas, un
equipo eficiente, que seguro que nos va a proporcionar muchas
alegrías en esta consejería.

Por su exposición, por la exposición que ha hecho usted,
veo que hemos acertado en suscribir el acuerdo PP-VOX,
porque muchas de las cosas que ha dicho pues se reflejan en
varios puntos del acuerdo, en concreto citaré dos, como
ejemplo: el potenciar la industria náutica, que representa al

punto 20 del acuerdo, e impulsar la industria, en general,
representa, es el punto 23 del acuerdo. Por tanto, en ese sentido
pues manifestar mi satisfacción por estas manifestaciones
suyas.

Luego también, me lo permitirá, junto con la enhorabuena
le tengo que dar el pésame, y ahora le explicaré por qué,
porque ha recibido usted una herencia en la tercera E, que es la
de Energía, una herencia verdaderamente..., bueno, yo diría que
catastrófica, la herencia del Sr. Yllanes, flamante consejero de
Transición Energética y vicepresidente del Gobierno de la Sra.
Armengol. Porque, claro, hablamos o hablan o hablaban de
conceptos muy genéricos, pero cuando aterrizamos en
cuestiones de energía, aparte de que los discursos del PSOE
sean muy rimbombantes, pero cuando aterrizamos y vamos a
hablar de cosas concretas nos damos cuenta de cosas como que
el parque eólico de Milá, en Menorca, no funciona, y no
funciona por falta de mantenimiento. Nos damos cuenta de que
la fábrica de hidrógeno verde de Lloseta se abrió para cerrarse
automáticamente. Hablamos de que el gran logro del anterior
Gobierno de la Sra. Armengol fue que la central eléctrica de
Maó, en vez de quemar fuel, quemara gasoil, fíjese usted que
gran éxito en ocho años. Y luego, que la misma central no
puede garantizar los suficientes puntos de recarga en Menorca
para cumplir con los programas de los coches eléctricos, no hay
puntos de recarga suficientes. O sea, no podemos impulsar el
coche eléctrico porque no hay puntos de recarga. 

En concreto, me gustaría decir que los numerosos puntos de
recarga para coches eléctricos en el aeropuerto de Menorca han
estado cerrados todo el verano, cosa que yo digo, bueno, pues
si yo me compro un coche eléctrico, como pretenden los
señores de izquierda que me compre todo el día, pues luego,
¿dónde lo recargo? Pero si están cerrados los puntos de
recarga, no funcionan. Los que están enfrente del Consolat de
Mar, en el paseo marítimo de Mallorca, tampoco funcionan,
también están cerrados. Compramos coches eléctricos y ¿dónde
los recargamos? ¿Compramos baterías para ponérselos o qué
hacemos? Entonces, parece que ahí tiene que haber un poco de
cordura, y estoy seguro que usted y su equipo lo van a hacer,
pero quiero resaltar todo esto porque si no escuchamos unos
discursos muy rimbombantes, muy genéricos, pero que no
aterrizan y que no manifiestan cuáles son los verdaderos
problemas en energía que hay en Baleares. 

De alguna manera me gustaría, estoy convencido de que
usted y su equipo lo van a hacer, que pusieran ustedes solución
a todos estos problemas, me gustaría preguntarle ¿cómo piensa
usted resolver esta herencia envenenada o cómo piensa
deshacer este nudo gordiano que le ha dejado el Sr. Yllanes?

Y simplemente ya no digo nada más, espero sus
explicaciones cuando nos conteste a todos y seguro que serán...,
estoy seguro, convencido, de que serán muy satisfactorias. 

Muchísimas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Cardona. Passam al Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, té la paraula el Sr. Rosa.

 



16 ECONOMIA / Núm. 2 / 14 de setembre de 2023 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Molt bé, moltíssimes gràcies. Bé, en primer lloc, vull donar
les gràcies al conseller per haver comparegut a petició pròpia
i l'enhorabona, ja li vaig dir en privat, pel seu nomenament i el
del seu equip. Crec que vostè té per davant una feina ingent, no
perquè l'herència sigui dolenta, sinó perquè les competències
que té la seva conselleria són molt àmplies i, per tant, abasten
bona part dels problemes o les qüestions que preocupen a la
nostra ciutadania. Per tant, estic ben segur que li durà molta
feina en aquest sentit. També aprofit l'avinentesa per donar
l'enhorabona al seu equip.

De la seva intervenció, Sr. Sáenz de San Pedro, m'ha
paregut escoltar una política prou continuista amb el que s’ha
fet, vull dir, vostè ho ha plantejat en uns termes dient que era
una conselleria molt tècnica o eren treballs molt tècnics, jo
venc a dir que, més enllà que sigui tècnic, hi ha un uns
objectius polítics que s'han fixat en lleis i en instruments, tant
a nivell balear, a nivell estatal i a nivell internacional i que, en
aquest sentit, estic convençut i estic content de sentir que vostè
mirarà de donar-hi compliment. 

Començarem per la part de Treball, ara estam en una
situació de plena ocupació i probablement el repte principal
que ens trobam no és tant la creació de nous llocs de treball,
sinó la millora de la qualitat del treball que tenim a les Illes
Balears, l’allargament de les contractacions d'aquelles persones
que treballen al sector turístic, a més a més de la reducció de
les hores extres, així com la millora del sou. Estam en una
situació d'augment del cost de la vida, la Sra. Prohens ho va
encarar quasi tot amb una reducció d'imposts, però m'agradaria
parlar, de sentir-lo parlar de quina és el seu posicionament pel
que té a veure amb un augment de les retribucions als
treballadors. 

Vull dir, el Sr. Pou ho ha comentat breument, el govern
anterior va tenir una política molt proactiva en la revisió dels
convenis col·lectius, en l’acompanyament d’aquestes revisions
i, en aquest sentit, m'agradaria sentir-lo parlar a veure si el
Govern, o la seva conselleria, en particular, també serà proactiu
en la revisió d'aquests convenis col·lectius en tot el que
respecta a la millora de les retribucions als treballadors. Hi ha
moltíssimes categories professionals que encara tenen uns
salaris molt precaris i que en aquest sentit això també afecta la
qualitat de vida dels treballadors. 

Al mateix temps, tampoc no l’hem sentit parlar de l’escletxa
salarial, que és una de les principals preocupacions de les dones
d'aquesta terra i que m'agradaria saber si té previst encarar-ho.

En matèria laboral crec que, mitjançant el SOIB pot jugar
un paper fonamental i m'agrada precisament que coincideixi en
la mateixa conselleria la lluita contra el canvi climàtic i la
indústria i l’ocupació, en el sentit que vostè pot encarar aquesta
reconversió, més que necessària a la nostra economia i, per
tant, m'agradaria sentir-lo parlar-ne, ni que sigui una breu
reflexió, de quin tipus de polítiques actives d'ocupació pensa
posar en marxa, si serà un mecanisme el SOIB per accelerar tot
el que té a veure amb la transició energètica, la  creació o la
formació en llocs de treball o categories professionals
vinculades a la lluita contra el canvi climàtic, etc.

Així mateix, m'agradaria saber quina actuació farà davant
del ministeri, una de les reivindicacions que almanco du el meu
grup parlamentari és l’adaptació del Salari Mínim
Interprofessional a la realitat del cost de vida que tenim a les
Illes Balears, i aquí crec que coincidirem tots que el Salari
Mínim Interprofessional que tenim a l’àmbit de l'Estat pot ser
garantia d'una qualitat de vida en algunes províncies, però,
certament, no ho és en el cas de les Illes Balears, i m'agradaria
saber si això serà una reivindicació seva davant del ministeri,
hi hagi qui hi hagi a Madrid.

En matèria d'empresa i comerç, coincidesc que bona part de
les mesures o els instruments que ha plantejat són prou
continuïstes. Sí que m'agradaria demanar-li, perquè no l’he
sentit parlar d’una de les principals problemàtiques a la qual
s'enfronta al nostre teixit comercial, que és l'accés als lloguers
per a comerços. Ara, recentment, vèiem que els preus dels
lloguers o els preus dels locals comercials han augmentat
significativament, entre altres coses gràcies a la filtració d'un
decret llei per part del seu govern. No sé si tenen mesures
d'acompanyament del teixit comercial per tal de poder accedir
a locals comercials a un preu raonable.

De la mateixa manera tampoc no l’hem sentit parlar d’una
de les competències més preocupants o d’una de les situacions
que produeix problemes socials greus, que és la qüestió del joc
i les addiccions que generen. No sé si serà continuista respecte
de les mesures que es varen prendre a la passada legislatura o
si té previst fer modificacions en aquest sentit. 

Així mateix m'agradaria saber si la política cameral que
seguirà serà similar o si planteja fer canvis.

Passant a la part d'indústria, vostè ho coneix bé, n’hem
parlat quan hem coincidit amb altres... cadascun amb la seva
categoria professional o amb altres aspectes anteriors, m’agrada
particularment que parli d’una llei de polígons industrials, sí
que és una cosa llargament reivindicada per algunes
associacions empresarials, i jo crec que és positiu. Nosaltres
aquí li estenem la mà per treballar conjuntament, des del meu
grup parlamentari, aquesta llei de polígons, que crec que pot
permetre que els polígons industrials millorin significativament
alguns dels aspectes que són més perniciosos ara mateix, com
pugui ser la mobilitat, la gestió de residus, la penetració
d’energies renovables en els polígons industrials, l’arrelament
de les empreses als espais, perquè, efectivament, el cost dels
lloguers o de la compra de sòl industrial és una problemàtica
que ens trobam, i vostè també sap que molts dels polígons
industrials que tenim en aquesta terra s'han convertit amb el
temps en polígons de serveis o de distribució de mercaderies
més que polígons industrials pròpiament dit. 

I jo crec que, si volem promocionar el sector industrial, hem
de ser capaços de garantir que tenen accés a sòl industrial o a
naus industrials. En aquest sentit, es va fer una aposta a la
passada legislatura a través de l'IDI per al polígon de Porreres,
no sé si té previst impulsar altres polígons, com pugui ser el de
Felanitx, que es va començar a finals de la legislatura passada,
o si és una qüestió que deixarà de banda.

Així mateix m'agradaria que parlàs de pedreres. Vostè té a
la mateixa conselleria, residus i indústria, un dels principals...,
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el principal residu que es genera a la nostra societat en pes és
el residu de construcció i demolició. Per tant, el que veiem és
que altres societats, per exemple, en el cas de Bèlgica o en el
cas d’Àustria tenen exemples molt positius de millora del
reciclatge i reutilització de residus de construcció i demolició,
i que amb això també es redueix la pressió damunt l'extracció
de nou material. M'agradaria sentir-lo fer qualque referència en
aquest sentit, a veure si impulsarà polítiques en aquest sentit.

Així mateix, una de les problemàtiques que veiem o que
observam des de la modificació de la Llei de projectes
industrials estratègics és, diguéssim, un mal ús o a una
generalització d'aquesta llei o de l’instrument que genera
aquesta llei per a l'aprovació de projectes d'energies renovables
de gran abast. Al final el que acaba passant és que els consells
insulars, que no volen tenir la pilota o prendre la decisió de
donar un interès general a un projecte d'energies renovables de
grans dimensions, acaben passant la pilota al Govern. Crec que
és una desvirtuació completa de la finalitat de la llei, que és de
promoció industrial i no de promoció exclusivament d’energies
renovables, i, en aquest sentit, nosaltres li demanaríem que
impulsàs una modificació de la llei perquè projectes que són
exclusivament d'energies renovables no facin ús d'aquesta llei
per botar-se la tramitació o un interès general, que és la
tramitació ordinària.

Passant a la part d'energia, que és la part que conec més,
crec, i aquí no és un qüestionament en absolut a l'equip que ha
triat, el contrari, però a mi em resulta curiós o em va sorprendre
notablement el fet que ajuntassin les direccions generals
d'energia i residus en un context en el qual les dues àrees tenen
unes lleis a desenvolupar parcialment i a executar. Per tant, jo
crec que no és un qüestionament òbviament del Sr. Víu i de les
seves capacitats, perquè estic segur que n’és més que capaç,
però a mi em genera dubtes que... -pobre home-, vull dir que
pugui assumir la càrrega de feina, perquè sé del cert, perquè hi
he estat dins, que són moltes hores de feina, i jo aquí, crec que
ho he de dir, farien bé de separar les dues direccions generals.

Més enllà d'això, el Pla de transició energètica, que va
quedar redactat i que té en un PDF a la seva conselleria,
planteja que si volem assolir els objectius de descarbonització
per a l'any 2030 un dels punts fonamentals és la reducció del
consum energètic, sobretot... el 27% del consum energètic
primari en aquesta terra és el querosè de l’aviació i, per tant,
idò, òbviament, té un impacte necessàriament en la principal
font de riquesa d'aquesta terra, que és el turisme. Com planteja
orientar aquesta situació? 

El document que varen redactar els consultors que varen
contractar a la passada legislatura plantejava que
irremeiablement si volíem assolir aquests objectius, havíem de
reduir el nivell de turisme a volums de l'any 2013, no parlam
que desaparegui, sinó que parlam que, en lloc de 20 i busques
de milions de turistes a l’any arribem a unes xifres una mica
més normals, i que també contribuirien a una reducció de la de
pressió humana i de sentiment de saturació. Però, en aquest
sentit, m'agradaria sentir-lo dir quina reflexió fa respecte
d’això; si no, en cas que no plantegin aquesta situació, si volen
arribar al 40% de reducció d'emissions, a quins altres sectors
carregarà el mort de reduir les emissions? Vull dir, més que res,
perquè al final és el percentatge és el que és.

Així mateix, m'agradaria sentir-lo parlar de l'ordenació de
centrals tèrmiques. Tenim un parc de centrals tèrmiques molt
envellit, durant molts d'anys l'Estat no ha convocat concursos
retributius i, en aquest sentit, jo crec que s'hauria de fer un
plantejament. Aquí trobarà al meu grup parlamentari amb la mà
estesa sempre en aquest tipus de qüestions, crec que val la pena
reivindicar a l’Estat una acció en aquest sentit. Si són
competents han de fer la feina i, si no volen fer la feina, que ens
transfereixin les competències, perquè crec que els vesins de Ca
Marí ho veuran, igual que ho veuran també els veïnats de Maó,
si millora la qualitat de l’aire i les centrals tèrmiques d'aquests
indrets.

Hi ha un element que em preocupa, que és la qüestió de la
simplificació administrativa, no perquè no cregui que és
important, perquè estic completament d'acord que hem arribat
a un punt en què s’ha de fer un replantejament, venim d'un
model de cinc centrals tèrmiques amb una tramitació
d'Autorització Ambiental Integrada a un model de centenars
d'instal·lacions i que, per tant, òbviament, hem de ser capaços
de gestionar tot això sense morir administrativament.
M'agradaria saber aquesta simplificació administrativa, com
plantegen encaminar-la, si és des d'un punt de vista de reducció
de tràmits ambientals, si és amb altres qüestions.

Al mateix temps, un dels principals reptes és la reducció del
consum energètic, m’agradaria sentir quins seran els principals
sectors als quals plantegen orientar aquesta reducció del
consum energètic, si farà un pla de calderes i de climatització,
etc.

Així mateix, en matèria de reivindicació a l'Estat, dues de
les grans queixes que hem tengut i que són al REIB és la
necessitat de tenir un règim retributiu especial per a les
renovables, existeix a l’àmbit de l’Estat, però com que nosaltres
no formam part del mercat elèctric no poden accedir, les
empreses d'aquí no poden accedir a un règim retributiu per
renovables, ni tampoc per emmagatzematge. M’agradaria
estendre-li la mà en aquest sentit en aquests tipus de
reivindicacions, crec que és de justícia per a les nostres
empreses i per a aquelles que volen invertir a Balears, que hi
hagi un règim retributiu i m'agradaria sentir-lo si té previst
reivindicar això davant el ministeri, hi hagi qui hi hagi a
Madrid.

En matèria de residus, m'agradaria sentir-lo parlar del
desplegament de la matèria orgànica, és el principal repte que
hi ha en aquesta terra en matèria de residus. Anam molt tard, hi
ha grans municipis com Palma, Inca, Calvià i Marratxí que ho
tenen tot per fer i, en aquest sentit, crec que el Govern ha
d'estendre la mà a aquests ajuntaments per desplegar-ho.

Una de les eines que preveu la Llei de residus és l’Ens de
Residus de les Illes Balears, m’agradaria sentir-lo parlar de si
es posarà en marxa o no es posarà en marxa.

De l'amiant ja n’ha parlat vostè, i el felicit, crec que és un
dels grans reptes que tenim i el fet d’ajuntar dins una mateixa
direcció general Residus i Energia té un dels beneficis que
podrem orientar de forma coherent aquesta qüestió. 
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Així mateix, m'agradaria sentir-lo parlar de sistema de
devolució, dipòsit i retorn, que estava previst a la Llei de
residus, que es va es va plantejar un pla pilot per a l’illa de 
Formentera; si es tirarà endavant i s'ampliarà a la resta d'illes o
no.

Ja ha parlat de residus de construcció i demolició.

I, ja per acabar, en matèria de canvi climàtic, ahir em va
preocupar perquè vàrem assistir a la compareixença de la seva
companya, la Sra. Vidal, quan jo li vaig demanar en matèria de
mobilitat què pensava fer, perquè la mobilitat és responsable
del 40% de les emissions d'efecte hivernacle, em va dir que ella
no era competent en matèria de canvi climàtic. Per tant, li
deman a vostè, què pensen fer en matèria de mobilitat? Si hi
haurà una generalització de l'acció climàtica arreu del Govern
o si vostè és responsable de tota l'acció climàtica de totes les
competències 

Així mateix, m'agradaria saber si impulsaran modificacions
des d'un punt de vista territorial en tot el que té a veure amb
l'adaptació al canvi climàtic. Veurem incendis més virulents,
inundacions més virulentes i, en aquest sentit, una de les feines
que es va iniciar va ser tot el que té a veure amb les àrees de
prevenció de riscos, si impulsaran des de la seva conselleria
aquest tipus de qüestions. 

Moltíssimes gràcies. Esper poder sentir-lo. 

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sr. Rosa. Ara passam al torn del Grup
Parlamentari Mixt, té la paraula la Sra. Gomila. Quan vulgui.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, primer de tot, donar
l'enhorabona al conseller i a tot el seu equip i desitjar que
treballin bé i per al bé dels ciutadans de les Illes, i també
concretament per als de Menorca que, d'alguna manera, som els
que som aquí per defensar. 

Agraesc l'exposició que ha fet de les diferents línies, tot i
que m'han quedat un poc... he tingut la sensació que no ha
aprofundit en què s'aplicaran, ni pel que fa a empreses,
autònoms, comerços, polígons i d’altres, i, és clar, amb les
línies generals o amb els objectius crec que la majoria hi estam
d'acord, crec que l'avaluació del problema que hi ha crec que
tots estaríem d'acord a nivell tant d’empreses, d’autònoms, de
comerços, de polígons i d’altres. Però m’ha mancat poder sentir
com resoldrà aquesta o quines solucions aportarà en aquests
diferents sentits. Per tant, se’m fa difícil avaluar si hi podríem
estar d'acord o no. 

Així i tot, amb totes aquelles coses que vagin per al bé de
les empreses, vagin per al bé dels ciutadans, no tingui cap dubte
que des de MÉS per Menorca ens hi trobaran. També serem
propositius, pensam que és important fer propostes per poder
també donar la visió i aquesta visió més també des de Menorca. 

Des de MÉS per Menorca compartim la necessitat de
diversificar l'economia i, sobretot, donar un paper important a

la indústria. Menorca era un lloc de tradició industrial, que vam
anar perdent, i és una pena, per tant, l’hem d'impulsar. També
el comerç, tota la part de comerç de proximitat. També totes les
empreses i els emprenedors i, sense cap dubte, tenint en compte
els treballadors, la seva situació laboral, la seva precarietat en
diferents sectors que hi ha i la manera com ho impulsarem. Per
tant, des d'aquí tenen el nostre suport per a allò que creguem
que va en el sentit de millorar totes aquestes coses, però
estarem a l'aguait realment de quines polítiques es fan en aquest
sentit.

Pel que fa a l'ocupació, des de MÉS per Menorca ens
preocupa molt que els joves que han sortit a formar-se fora de
la nostra illa després tenguin poques oportunitats per poder
tornar, perquè no tenen oportunitats per poder desenvolupar tot
el seu talent, tots els seus coneixements i tots els seus projectes
empresarials aquí, almanco a Menorca. Per açò, com vostè
sabrà, la passada legislatura es va aprovar una llei de joventut,
la Llei 5/2022, que, tot i que sé que vostè no és competent en
joventut, ja només li faltaria aquesta competència, la filosofia
d'aquesta llei sí que deia que es tractava de fer una feina, una
política transversal entre totes les àrees del Govern. I entre
aquestes, una de les principals prioritats que exposava dins
aquest document, era precisament el d'ocupació del qual sí que
vostè n'és competent. 

De fet, gràcies a una esmena que va fer MÉS per Menorca,
es va introduir a aquesta llei una novetat, que era el programa
de foment de l'emprenedoria entre els joves, que tenia com a
objectiu afavorir precisament la implementació de projectes
empresarials que fossin innovadors i d'autoocupació dirigits als
joves que haguessin finalitzat grau superior o de formació
professional o bé grau universitari. I des de MÉS per Menorca
consideram que aquest programa és un programa important per
poder fer que els joves, que el talent jove,  pugui retornar a les
Illes, i també en especial a Menorca. 

Llavors, aquesta llei es posava que hi havia d'haver, que
s'obriria una convocatòria a través de la qual se seleccionarien
aquests projectes. Però, és clar, evidentment si només hi ha una
llei, només hi ha papers, açò no serveix de res, si no hi ha
recursos econòmics que ho acompanyin, però, bé, també amb
una esmena de MÉS per Menorca als pressuposts del 2023 es
va incloure una partida d’1 milió d'euros per posar en marxa
aquesta primera convocatòria d’aquest programa.

Llavors, jo li demanaria, que de moment no tenim
constància que s'hagin convocat, a veure si pensa obrir la
convocatòria corresponent al 2023 d’aquest programa de
foment de l'emprenedoria entre els joves. En cas que fos
afirmatiu, si sap quins criteris de selecció de projectes es
podrien beneficiar d'aquest programa. I, per altra banda, si
seguiran destinant recursos econòmics a aquest pressupost al
pressupost del 2024.

També un altre projecte que afavoreix, en aquest cas,
l'objectiu d'aconseguir que retornin els joves a l'illa de Menorca
va ser el projecte de SOIB Jove Qualificats i Entitats Locals,
que és un projecte, bé, que conec de primera mà perquè també
vaig ser alcaldesa del meu poble, el qual permetia contractar
joves entre 18 i 30 anys que tinguessin aquesta titulació
universitària o bé formació professional de grau superior o
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certificats de professional nombre 3. La veritat és que els joves
l’han valorat molt bé i les entitats locals també. A Menorca tots
els ajuntaments i consell insular han apostat per aquest
projecte. Per tant, m'agradaria saber a veure si seguiran
apostant per projectes d’aquests tipus o similars que fan que els
joves que han estudiat puguin retornar a ca nostra i puguin
aportar tots els seus coneixements.

A una època del PP van suprimir tots aquests projectes del
SOIB, esper i desig, perquè he sentit que potenciarà el SOIB,
per tant, m'alegra que aquest tipus de projectes que fa que el
talent jove regressi a les nostres illes se segueixin duent a
terme. M'agradaria saber si seria el cas.

Respecte de l’ocupació, m'agradaria fer una reflexió quant
als diferents nombres que han sorgit i els quals vostè va valorar
i va dir que podríem parlar d'una plena ocupació. I és evident
que l'economia de les Illes són una locomotora, però hem
d’anar alerta perquè de vegades les locomotores si van massa
de veres, també descarrilen. Per tant, s’ha de veure aquest
creixement de l’ocupació en relació amb les afiliacions de la
Seguretat Social realment què vol dir. Sabem que la qualitat
d'ocupació que crea moltes vegades segons quins sectors
turístics es baixa i encara no hem estat capaços de superar
aquesta estacionalitat a les Illes. Per açò li demanaria quines
polítiques pensa dur a terme per millorar la qualitat d'ocupació
a les Illes Balears? I quines polítiques actives pensa dur a terme
perquè aquestes 30.000 persones aturades que hi ha a les Illes
puguin accedir al mercat laboral? 

Precisament, un dels elements que durant els darrers anys
ha permès millorar la qualitat del treball a les Illes són els
diferents plans successius de lluita contra la precarietat laboral,
que anualment el Govern balear posava en marxa. M'agradaria
saber si pensen continuar apostant per aquest pla durant els
anys successius, que d'alguna manera ajuden a millorar aquesta
precarietat laboral que hi pugui haver.

Respecte dels temes relacionats amb Energia i Canvi
Climàtic, he de dir-li que, des de MÉS per Menorca, tenim molt
clar que desgraciadament el canvi climàtic s'ha convertit en una
realitat cada vegada més palpable per a tothom, bé, per a
tothom no, perquè encara n’hi ha que neguen la seva existència
i precisament justament són els que vostès, Sr. Conseller, han
acordat, han signat uns acords de governabilitat, i açò ens
preocupa, sincerament, que hi hagi gent que encara digui no al
canvi climàtic i que vostès s'hi hagin ajuntat.

Però, bé, així i tot, des de MÉS per Menorca tenim clar que
la transició energètica és un deure indefugible que s'ha
d'accelerar i que hem de treballar en tots aquests temes. És per
açò que, com vostè sap, des del 2019 a Menorca es va posar en
marxa l'Oficina de l'Energia Menorca 2030 i aquesta oficina
pretenia fomentar la participació ciutadana amb la transició
energètica a través de diferents serveis d’assessorament, de les
normes, de l’acompanyament en la tramitació, perquè tota la
ciutadania pogués fer feina en aquesta transició. 

La creació de l'Oficina va ser possible amb la signatura d'un
conveni amb la Conselleria de Transició Energètica i Sectors
Productius de les Illes, el Consell Insular de Menorca i
l'Agència Menorca Reserva de Biosfera i el Consorci. La

pregunta que li volia fer és si vostès continuaran amb el suport
del Govern a aquesta Oficina d'Energia Menorca 2030.

Per altra banda, com també deu saber, la passada legislatura
l’Institut Balear de l'Energia va dur a terme projectes
d'autoconsum compartit a les Illes, instal·lats pel Govern a
través d'aquest institut, amb l'objectiu d'oferir un consum
energètic compartit entre vesins, empreses i espais municipals
procedents d'energies renovables. Li puc dir, perquè conec el
cas de Ciutadella -com li deia- i perquè era la batlessa, i també
els coneix molt bé el Sr. Ferran Rosa, amb els quals va venir a
fer feina en aquest sentit, que van posar en marxa un dels
primers autoconsums compartits que hi havia a Menorca, en el
terrat d'una escola, i que va tenir molt bona acollida pels vesins.
La veritat és que vam reunir els vesins i va ser d'aquelles
reunions que ens va faltar espai, hi va haver molts de vesins
interessats, així com també -evidentment- l'escola. I, per tant,
demanaríem a veure si, des de la seva conselleria, seguiran
apostant per aquests projectes d'autoconsum compartit perquè
els ajuntaments -almanco els de Menorca- sí que estam
disposats a oferir terrats perquè sigui possible en els edificis
municipals, de fet, a Ciutadella mateix, que és el que conec
més, hi havia altres projectes els quals esper que se segueixin
duent endavant, crec que és una bona mesura, i esper i desig
que vostès segueixin amb aquesta política, perquè açò no fa
més que ajudar a fer un pas cap a la transició energètica, però
amb el compromís dels vesins, de les empreses i de les
diferents administracions.

Per altra banda, també esper i desig que, tot i que als acords
que van signar vostès amb VOX no apareix ni una vegada la
paraula canvi climàtic, esper que tots els compromisos que
vostè ha manifestat, que crec que són molts, per anar cap a
aquesta millora o que no hi hagi aquests canvi climàtic, es
puguin dur a terme, perquè és evident que necessitam poder
deixar un futur millor, unes illes millors, una terra millor, un
planeta millor, als nostres infants i als nostres joves, i açò es fa
des d'unes polítiques impulsades per les administracions,
compartides amb els ciutadans, per poder avançar convençuts
que aquest canvi climàtic existeix, i no hi ha altra manera que
fer-hi front entre tots.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Passam al torn del Grup
Parlamentari Popular, Sr. López, quan vulgui. 

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Buenas tardes, conseller. Muchas gracias por comparecer
voluntariamente en esta comisión a explicarnos cuál es su
proyecto de gobierno. Le felicito, en primer lugar, por haber
sido nombrado conseller para este nuevo Gobierno, que tiene
compromisos reales con la gente y con la calle, y le felicito por
el equipazo que tiene, es un equipazo de gente solvente, con
experiencia diversa y que han aceptado poner en conjunto la
experiencia para estar cubriendo las necesidades de los
ciudadanos de las Baleares. Se agradece mucho tener una
conselleria técnica especializada, pero también humana, de
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gente que ha sido capaz de abandonar proyectos personales y
profesionales para ponerse a disposición de la ciudadanía. 

Por otra parte, tengo que decirle que, la verdad, me ha
alegrado el mediodía y espero que me acabe alegrando el resto
del día, ha sonado la música realmente bien, pero es que ya
cuando le hemos puesto la letra a toda su orquesta, ha sido
sublime, sublime, porque el Partido Popular en estas elecciones
se presentó con compromisos para cumplirlos y para que el
ciudadano tuviese realmente el resultado por lo que había
votado. Cuando yo le he oído a usted hablar de las diversas
áreas de su macro conselleria, porque hay que decirlo que es un
hueso duro de roer, pues he oído palabras muy mundanas,
técnicas, por supuesto, porque se usan en el día a día, pero que
a ningún ciudadano de la calle le suenan ni extraño ni le
parecen raras. Usted ha hablado de emprendimiento,
consolidación, ayuda al comercio, autónomos... ¿Quién no está
intentando emprender o conoce a alguien que está intentando
emprender, y tiene verdaderas dificultades para hacerlo?
¿Quién no tiene un amigo, un conocido, un familiar, que está en
el comercio minorista, en nuestras poblaciones? Porque, claro,
Baleares es una realidad muy diversa, tenemos grandes
superficies, pero tenemos, sobre todo, muchas pequeñas tiendas
que tienen al frente a autónomos que están, mes a mes,
pagando, tanto las tasas de autónomo, como IBI, IAE, lo que
sea.

Yo le puedo decir que, para mí, ha sido una satisfacción,
porqué digo ¡ostras!, un conseller amb un equip que saben on
són i que saben quins són els problemes dels habitants que
cada dia apujam i davallam la persiana.

Luego han hablado de palabras, pero ya acompañadas, que
a veces en la administración las oímos y no se hacen realidad,
pero, viendo con la convicción que lo explicaba y luego
desarrollándolo, estoy seguro que será una realidad: eficaces y
accesibles, ¡wow!, qué pasada, hablando de la administración,
quien la ha sufrido, que le hablen de normativas eficaces y
accesibles, es decir, reglamentos, los cuales el ciudadano
cuando va a pedir una ayuda equis -y no voy a entrar en
concreto en la ayuda- realmente encuentra una administración
amiga, una administración simplificada, una administración que
le entiende... ¡Wow!, una pasada.

Luego, nos ha estado hablando de la industria. Como bien
ha dicho mi compañera de MÉS per Menorca, yo vengo de una
tierra -como menorquín- donde hemos sido líderes en industria
durante muchísimo tiempo, a nivel de España y a nivel fuera de
España, con un producto estrella, sea calzado, sea bisutería,
incluso nuestro producto agrario, que es el queso y derivados,
de los cuales estamos muy orgullosos. Y ¡ostras!, cuando usted
ha presentado este plan y nos ha estado hablando de promover
la industria tradicional y producto balear, ¡caramba!; de
clasificar el tejido industrial en Baleares, ¡caramba!; si no
sabem on som! Modernizar el modelo productivo de la
industria, es que nuestros industriales, pequeños industriales
autónomos, que son PYME, que no son grandes
multinacionales ni grandes empresas, lo que necesitan es una
administración que les coja la mano, una administración que les
ayude y que les ayuda a modernizar, a saber hacia dónde está
su mercado natural, y a saber hacia dónde está su eficiencia y
su competitividad.

Luego, me gusta también: fomentar la formación continua
y de calidad. ¡Ostras!, a ver si es una realidad de una vez por
todas, viendo que su programa es muy realista, la verdad que en
el Partido Popular nos sentimos muy satisfechos porque me
parece muy real, muy realista y sincero, que es lo más
importante. Porque luego lo ataremos con SOIB y con dual y
con todos, es decir, no hablamos solo de formación, (...) y ya
está, no, hablamos de formación y luego le damos contenido.

Y luego, un tema que es importante, nosotros tenemos una
pequeña industria, un pequeño comercio, tenemos una pequeña
artesanía, es decir, en todas las islas, también voy a hablar de
Eivissa, con su moda, en Mallorca también la industria no es
una industria fuerte y grande y, desde luego, que esta industria
lo que necesita es que le den un escaparate, y esta industria lo
que necesita es que el IDI, en vez de ponerse de espaldas o de
perfil, tenga medios y recursos para ayudarles, para que el
pequeño productor balear pueda exponer su producto, para que
el pequeño comerciante balear pueda exponer su producto.

Ha hablado de polígonos industriales, como ya le digo,
superrealista, y además me gusta porque aquí mucha gente
habla de medio ambiente, de circularidad, pero usted,
directamente: medición de CO2 en los polígonos, es decir, ya
hay un compromiso. Yo no me tiro al papo, yo te digo que lo
voy a medir, y ante la medición, que es una realidad, no vale ni
una inconcreción ni una mentira.

Favorecer la eficiencia energética y energías renovables, es
más, ustedes tienen un proyecto que estoy seguro -no lo he
visto-, pero cuando me hablan de este proyecto en el cual
seguramente van hacia el autoconsumo, cuando usted me ha
estado hablando..., precisamente yo me reuní en Menorca hace
dos semanas con industriales y lo de la uralita es el gran
problema de un pequeño industrial que tiene una nave de 100,
150, 200, y que factura, como mucho, 300.000 euros al año. No
tiene dinero para poder cambiar la uralita y, como no puede
cambiar la uralita, no puede hacer una instalación de
autoconsumo en sus naves industriales. 

Entonces, ¿qué me está diciendo usted? Yo soy una persona
que piso la calle, lo digo aquí, estoy en política por casualidad,
no me considero político, he estado siempre en empresa, y
cuando veo esto, esto lo veo hecho por gente que sabe lo que
es empresa. Sabe lo que es la realidad; es decir, aquí no nos ha
vendido ni cantos de sirena, porque la verdad es que es un
vocabulario muy normal, un vocabulario muy cotidiano en el
mundo empresarial y en el mundo de la calle, pero sí que,
viendo cómo se va desarrollando, se ve que han pisado la
realidad. 

Hay un punto que no le he oído y sí que me gustaría, porque
en mi tierra tenemos una necesidad: nosotros construimos con
marés. Entonces, hay una normativa balear que regula todas las
canteras, en las cuales todas las islas con una realidad muy
diferente, pasamos por el mismo... por el mismo rasero. En
Menorca, con la normativa balear de medio ambiente no nos
queda ninguna cantera legal que pueda seguir produciendo, y
nosotros en Menorca tenemos que..., yo ya no le digo..., porque
hoy en día no tiene sentido seguir construyendo nuevas
construcciones en marés, pero sí que tenemos que tener el
derecho de poder seguir arreglando nuestras casas y seguir
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teniendo el material tal. Le agradecería muchísimo, no le pido
que me responda ahora, porque es un tema complejo, pero por
favor, le agradecería muchísimo que lo tuviese en cuenta. 

Ha hablado de seguridad de instalaciones, me gusta. Institut
d’Innovació Empresarial de les Illes Balears, apoyo a la
industria, otra vez estamos hablando de un apoyo de verdad,
innovación, crear incubadoras, es decir, nosotros aquí en
Baleares nos llenamos la boca todo el día de diversificar,
¿cómo vas a diversificar si no estás ayudando a crear un nuevo
tipo de negocio, no estás ayudando a tener otra formación..., la
formación dual, la formación que va hacia todo el tema del
software, que es un agujero con una luz brutal al final del túnel
y no lo estamos cogiendo?

Estamos también con el apoyo -como ha dicho- al sector
náutico. Estamos totalmente de acuerdo. En Menorca tenemos
la Escuela del Mar, que además es un centro puntero, que
espero, conseller, que lo sigan impulsando, porque en Menorca
sería una gran ayuda poder tener una industria náutica de
mantenimiento de barcos y todo. Iríamos diversificando.

Luego -hemos hablado de comercio- agroalimentación.
Necesitamos..., y sé que lo tiene previsto, pero yo aquí como
menorquín debo decírselo, para nosotros, en Menorca, el
campo es muchísimo más importante que en las otras islas, y
necesitamos que al campo, a parte de ayudarles a saber qué
pueden hacer, cómo pueden plantear o no, también a estos
emprendedores de gente del campo que están sacando
productos y que están intentando mejorar todo el tema
tecnológico, todo el tema también energético, se les ayude. 

Hemos hablado también de la internacionalización, usted ha
hablado, es necesario... nosotros, nuestro mercado, cada vez el
mercado es más global y tenemos un producto diferenciado y
bueno que debemos potenciar fuera de nuestras fronteras.

Trabajo y salud laboral, lo mismo digo, es nota que qui ho
ha fet sap el què és un servei de prevenció, tant intern com
extern, que ha tenido problemas de seguridad, ha tenido
problemas de prevención, ha tenido problemas de vigilancia en
la salud, y esto se agradece, conseller. Esto se agradece. El
ciudadano quiere esto. No quiere que venga aquí y nos cuente
una pantomima.

Reactivación del plan ocupacional y calidad de las islas
rurales en el ámbito laboral. Es un punto importantísimo. ¿Por
qué? Porque nosotros tenemos 30.000 personas técnicamente
en paro en Baleares; 30.000 personas, ya no lo quiero pasar a
familia, son gente que ya no están en el mercado laboral,
muchísima de ella porque están fuera del mercado laboral
porque aún no están formados o no tienen oficio o tienen
problemas diversos, y a esta... también gente por enfermedad
mental, que también hay que ayudarlos y ver qué es lo que
pasa. Pero es importantísimo esto, es decir, ya es..., es que esto
ya... -como diría mi madre- clama al cielo.

Plan de soporte a la negociación colectiva. Me ha
encantado, porque, mire, yo llevo muchos años en empresa y,
yo soy del PP y encantadísimo, me considero un liberal
conservador, y he estado toda mi vida con sindicatos, con los
cuales me he entendido perfectísimamente, pero siempre me he

tenido que callar qué ideología tenía porque me duele mucho
que se crean que la negociación colectiva, que el diálogo, que
el entendimiento es un bien de la izquierda. Y me parece muy
bien y estoy muy orgulloso, como portavoz del Grupo Popular
en esta comissión, de que sea mi conseller con su equipo el que
venga a reforzar el diálogo social, el entendimiento, el TAMIB.
El TAMIB, mucha gente no se acordará, quien realmente lo
impulsó en su momento y lo hizo el ejemplo en España fue un
govern del PP. 

Estamos hablando del SOIB, va a raíz con lo otro, era un
ejemplo el SOIB. Hoy en día el SOIB es como un... d’açò de:
“Vinga, te doy subvenciones, promocionas, tal”. No. Vamos a
hacer una formación de verdad, vamos a acercar el SOIB al
ciudadano de a pie que necesita encontrar trabajo. Vamos a
hacer del SOIB un organismo que sea amigo.

La igualdad. La igualdad, usted ha hablado de la igualdad.
Me alegro mucho de que también lo hagamos una bandera,
porque no es una bandera de la izquierda. La igualdad es una
necesidad social y es una realidad social en la que estamos
trabajando y en la que hemos evolucionado mucho y falta
mucho por evolucionar, pero, cuidado, no es un tema
ideológico, es un tema social, que si no trabajamos juntos, todo
el arco parlamentario, no vamos a seguir progresando en el
nivel y con la fuerza con que tenemos que progresar. 

Plan de conciliación laboral y familiar. Cuando he oído
“conciliación” digo: “Que bé que ho diu!”, porque nosotros lo
llevamos en el programa electoral con el cual nos presentamos,
dimos la cara, dimos la palabra y hemos dicho que vamos a
cumplir y veo que usted lo tiene, y estoy seguro de que va a
hacer una política de conciliación, en la cual hombre y mujer
tengan el mismo derecho a conciliar, porque la conciliación
laboral es un tema de pareja, ¿vale?, y esto es muy importante
que lo tengamos en cuenta. Hay que ayudar a las familias,
también a las monoparentales, por supuesto, a que puedan
conciliar, y eso se hace con un entendimiento, con un diálogo
entre trabajador y empresa, entre agentes sociales. 

El empresario, no se lo niego, pero al empresario, igual que
a una persona se le tiene que explicar las cosas y le tienes que
hacer ver en qué gana, al empresario también. Y creo que en
esta administración que hemos dejado atrás, lo único que se ha
hecho es demonizar al empresario, y yo lo digo porque tengo
una empresa que cuando te viene la administración ya te viene
que eres guilty, y dices: “Ostres, presumpció d’innocència, per
favor”. 

Luego, Feria de ocupación de las Islas Baleares, yo he sido
director de recursos humanos mundial de empresas durante
mucho tiempo y no hay nada mejor que guiar, tanto a las
empresas como a la gente que busca trabajo, hacia un camino
común y hacerlo visible.

Y plan de actuación y estudio de cargas de camareros, no se
lo recuerdo porque es un compromiso que está sobre la mesa y
sé que vamos a cumplir.

Salud mental en la empresa, le he hablado, es decir, es una
parte en la cual tenemos que trabajar.
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Formación preventiva y la economía circular, que me sabe
mal por el Sr.  Marc Pons, pero casi no me queda tiempo. La
economía circular tiene que ser un hecho -un hecho-, una
realidad. No podemos estar hablando de economía circular y no
tener un proyecto de verdad o estar trabajando con papeles que
cuando los quieres llevar, de verdad, a ejecutarlos no hay por
dónde cogerlos. 

En Menorca estamos esperando un segundo cable de este
gobierno que ha salido, que nos están hablando todo el día de
sostenibilidad, y estamos esperando que la infraestructura de
Menorca, eléctrica esté preparada como Dios manda para que
realmente podamos tener plantas fotovoltaicas que puedan
hacer una distribución de esta energía limpia de la cual tanto se
predica. 

Por consiguiente, conseller, le agradezco muchísimo su
intervención, agradezco muchísimo este trabajo, porque se ve
que hay trabajo, que está pensado y nos tiene al Grupo Popular
totalmente de su lado. Estamos muy orgullosos de ver que una
consejería realmente está al lado de los ciudadanos. 

Muchísimas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. López. Ara passam al torn de la resposta
del Sr. Conseller. Quan vulgui, té la paraula, sense límit de
temps.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Muchas gracias. Muchas preguntas, muchas inquietudes. Se
requieren también muchas respuestas, no tantas preguntas e
inquietudes como tiene este conseller y todo este equipo recién
llegado. No llevamos más que dos meses, pero vamos a intentar
dar respuesta a muchas de las inquietudes que tienen ustedes,
a buscar respuestas, si no las tenemos todas ahora y aquí en esta
mesa, no se preocupen, lo que sí que tenemos son las respuestas
que quieren tener los ciudadanos que quieren simplificarse la
vida lo mayor posible y que nosotros les ayudemos a que
tengan una mejor vida. 

La verdad es que ha habido temas muy recurrentes. Sí es
verdad que estamos hablando de unos objetivos muy globales,
soy consciente. Me ha llamado la atención la pregunta sobre el
CES, igual que me ha llamado la atención la pregunta
recurrente sobre la formación profesional ocupacional, me lo
han preguntado nada más llegar, “¿pero vais a cerrar el CES?,
¿vais a cerrar la formación profesional ocupacional?”, estaba
todo el mundo atemorizado; la verdad es que me ha
sorprendido muchísimo, y me sorprende que a mucha gente le
sorprenda mi apuesta por la formación profesional ocupacional.

Infraestructuras que ha de tener el Govern balear para poner
en marcha todos estos proyectos de formación ocupacional,
formación profesional..., ahí va a haber, vamos a impulsarlas y
todas aquellas que incluso estaban a medio camino, que
prácticamente llevaban seis años en construcción, para
formación profesional náutica, vamos a ponerlas en marcha

porque la formación profesional y la náutica -como he dicho-
son unos ejes importantes de trabajo.

La verdad es que, cuando yo hablo de datos, cuando yo
hablo de que es importante tener información, claro que está la
información encima de la mesa, claro que está... Lo importante
no es saber si está, es saber cómo la tenemos que utilizar, y este
conseller ha tenido experiencias muy preocupantes en la
legislatura pasada, de ofrecer los datos al Gobierno balear, e
ignorarlos, el dato siempre ha estado ahí, claro, soy consciente,
yo he compartido datos con la legislatura pasada, la legislatura
de Francina Armengol, hemos ofrecido datos de dónde están,
cómo se tienen que analizar.

Hay 125.000 -aproximadamente- empresas en Baleares; a
la pregunta de cuánta industria hay en Baleares, no se sabe, no
se sabía el dato..., y el el 5% de las empresas baleares son
industria. O no. O no. Depende del criterio que estemos
haciendo para analizar lo que es industria o lo que no es
industria, cogemos epígrafes de CNAE, cogemos códigos de
actividad económica, va a depender, dudo. Por lo tanto, el dato,
tener un reflejo del dato, saber manejarlo, saber interpretarlo y
utilizarlo como una herramienta de gestión, eso va a ser
prioritario.

Me han preguntado también ustedes sobre la ley de
polígonos y va a ser dentro de la ley ómnibus. No, no, va a ser
una ley de polígonos, como está habiendo en otras
comunidades autónomas. Valencia fue la primera comunidad
autónoma que empezó a poner negro sobre blanco, a empezar
a definir cuáles tendrían que ser las reglas del juego de todos
los agentes que intervienen. Vamos a hacer una ley, vamos a
impulsar una ley, vamos a hablar con todos los que tienen que
decir algo de suelo industrial, de tejido empresarial, de
relaciones con los autónomos, con los emprendedores.

Estábamos hablando también, y me han llegado a preguntar,
vinculado a esta ley de polígonos, si iba a regular el precio del
suelo, ... Baleares tiene una economía de servicios, quizá el
problema es que hace sesenta años alguien juntó la palabra
polígono y la palabra industrial, y eso ocurrió hace sesenta
años, y quiero mucho a la entidad que lo hizo hace mucho
tiempo, pero el desarrollo económico de Baleares ha ido
acompasado del desarrollo económico de todo el tejido
empresarial que tenemos; hoy en día somos una economía
eminentemente de servicios, pero tenemos que cuidar a la
industria y tenemos que buscar espacios adecuados para que
pueda desarrollar su actividad, pero seamos conscientes que si
ese dato que les daba era erróneo -de un 6%-, si yo me he
equivocado, si los datos equivocan y no es un 6%, será un 8%...
La industria hay que mimarla, hay que mimarla y hay que
buscarle espacios adecuados para el desarrollo, y hay que
buscar lo que hemos comentado antes, políticas adecuadas para
incentivar la industria tradicional y aquellas cosas auténticas
que tenemos en Baleares.

Me ha preguntado también sobre si tenemos hoja de ruta
sobre transición energética. La hoja de ruta la tenía que haber
hecho el equipo anterior. La ley de cambio climático ya va
asociada a tener desarrollado el Plan de transición energética,
lo han dejado ahí a las puertas de terminar prácticamente la
legislatura pasada, y nosotros vamos a asumir nuestros
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compromisos, vamos a desarrollarla, estamos evidentemente
analizándola para poder adquirir esos compromisos y tener una
hoja de ruta clara de cuáles son esos compromisos que tenemos
que cumplir 2030-2050. 

También me han preguntado, una vez más, si vamos a cerrar
el Murterar. Si tanto les preocupa, haberlo cerrado ustedes. El
Murterar está haciendo ahora una producción mínima, porque
es necesario, pero tampoco somos nosotros los competentes
para cerrar o no cerrar... ¿Que se queme carbón?, yo soy el
primero que no quiere que se queme carbón.

Hemos hablado también del Instituto Balear de la Energía.
A mí me apasiona el Instituto Balear de la Energía, y usted y yo
hemos hablado muchas veces de esto, tampoco lo vamos a
cerrar, como no vamos a cerrar el CES, como no vamos a
cerrar la formación profesional ocupacional, vamos a
impulsarlo; vamos a impulsarlo, vamos a hacer esas oficinas de
transición energética, vamos a hacerlas, vamos a tener también
una muy cerca de usted, pero no van a ser unas simples oficinas
de atención al ciudadano, de información al ciudadano; van a
ser verdaderas herramientas al servicio del ciudadano. Les
vamos a ayudar desde estas oficinas a tramitar todo lo que
tenga que tramitarse en el mundo de las renovables. Les vamos
a ayudar, porque sí, la tramitación administrativa..., cuando
usted hablaba de ¿cómo van a simplificar?, yo estoy hablando
de simplificar la vida a los ciudadanos, a las empresas, los
proyectos grandes -sobre todo muy grandes-, esos,
evidentemente tienen una tramitación muy específica.

Residuos. ¿Por qué está residuos con energía? Pues tiene
sentido, y mucho más sentido cuando nos encontramos que en
residuos también tenemos un colapso de expedientes. Tenemos
un colapso, no de hace un año, de hace muchos años. Hemos de
reforzar toda la gestión de residuos, y ahí me van a encontrar
siempre a mí con todo mi equipo, trabajando y luchando para
que todos los residuos que se generan en Baleares -acordes a la
ley- sean perfectamente tratados. Yo siempre..., y todos los que
me conocen..., y lo que les comentaba antes, de mis andaduras
por los polígonos de España, siempre me han mirado con una
envidia, porque allí en mitad de España, hacen un agujero y lo
entierran todo, nosotros no. Nosotros tenemos que ser
responsables con los recursos que tenemos, con la
responsabilidad y con el cumplimiento de nuestros
compromisos.

Yo le recomendaría que se comprara un coche eléctrico,
usted que no confía tanto en el coche eléctrico, porque la red
MELIB va a funcionar, la red MELIB va a funcionar, vamos a
darle fiabilidad a la red, a las conexiones; vamos a hacer una
auditoría de todos estos puntos, pero es que vamos a crecer,
vamos a implementar más puntos de carga MELIB y van a
funcionar todos; tenemos que dar confianza a todos los usuarios
de vehículo eléctrico y tenemos que incentivarlo. Otra cosa es
que en su casa no pueda cargar, o en su casa o en el trabajo no
pueda, que esos son temas distintos.

También me preguntaban por la herencia que hemos
recibido. A mí no me gusta hablar de herencias, a mí me han
educado en esfuerzo y en trabajo; a mí mis padres siempre me
han dicho “Si te dan limones, haz limonadas”; ahora me están
dando patatas calientes, haremos patatas a la riojana, pero le

aseguro que no hemos venido para cocinar patatas a la riojana
ni a hacer limonada, hemos venido a poner en marcha muchos
proyectos al servicio de los ciudadanos. 

Vuelvo a decir, Sr. Pou, hemos hablado usted y yo muchas
veces de formación profesional, me apasiona. Hay un montón
de programas que a mí me gustaría darles continuidad. Estamos
analizando toda la programación, queremos sacar también
nuestras propias convocatorias. Hay un plan 22-25, que quizás
sea el momento de empezar a reflexionar, en el ecuador de este
plan, cuál tendría que ser o cuáles son las líneas generales del
siguiente plan. Y le aseguro que hablaremos usted y yo, como
hemos hecho siempre, porque la vocación de este gobierno y la
vocación mía es alimentarse de las opiniones y compartir todo. 

Prácticamente esos son un poco los mensajes que quería
transmitirles, que ese compromiso..., también hablábamos del
colapso de los expedientes administrativos y de toda la
tramitación de los expedientes de renovables. Estamos
elaborando un plan de choque precisamente para dar salida a
esos más de 11.000 expedientes que tenemos encima de la
mesa y que los ciudadanos ya han ido trabajando, ya han ido
aportando más de 7 millones y todavía no han cobrado. 

Vuelvo a decir, ustedes tienen muchas preguntas, muchas
inquietudes, este equipo también, e iremos trabajando
conjuntamente para ir dando respuestas puntuales a todos estos
planteamientos. 

Gracias, vicepresidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Passam, idò, al torn de rèplica
dels grups parlamentaris. En primer lloc, el Grup Parlamentari
Socialista, el Sr. Pou, per un temps de set minuts.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, gràcies per les explicacions, Sr. Conseller.
La veritat és que ens n’anam més preocupats del que hem
arribat. La seva conselleria ja du setanta dies funcionant i és del
grup de conselleries que fins ara no duia ni un sol anunci de
mesura. I del que ha anunciat aquí, sota el meu punt de vista,
l'única qüestió digna d’esment és aquesta llei de polígons. 

Evidentment, el que plantegen ho veim positiu en el sentit
que és una línia continuista, amb la qual cosa donen per bones
tota la política que s'havia fet fins ara, però la veritat és que ens
preocupa moltíssim que té un equip ampli i que no puguem
sortir d'aquesta sala sense tan sols tenir una mesura de
cadascuna de les direccions generals. 

Vostè ha començat la seva intervenció dient que no tenien
encara dades de quants de polígons hi havia, de quin és el pes
de la indústria... bé, crec que les diagnosis, afortunadament, a
dia d'avui, crec que estan totes fetes. Vostè planteja que té un
equip tècnic, i això és molt bona notícia, perquè és una
condició necessària, però som aquí per fer política i la veritat
és que ens costa molt entendre que cadascuna de les seves
àrees, on ben segur té un personal tècnic molt qualificat, no
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sigui capaç de plantejar una mesura nova en aquesta legislatura.
Per això, la veritat, és que estam molt preocupats.

He esperat pacientment les seves dues intervencions i la
veritat és que essencialment el que vostè ha fet ha estat un relat
de les competències que té; que la veritat és que sona bé,
perquè són competències molt interessants. Estic content que
el Sr. López ara sigui conscient de totes les competències, però
és que moltes d'elles senzillament les ha relatades.

Evidentment que estic segur que volen impulsar
l'emprenedoria, estic segur que volen  el millor de totes i
cadascuna de les àrees, però és que les qüestions que ha
plantejat o són meres exposicions de quina és la competència
o ja s'estan fent. Vull dir, el suport de la formació dual en el
sector nàutic, ja es fa, i mesuradors de CO2 és una obligació. 

Per tant, la veritat és que contents pel fet que donin
continuïtat a les polítiques, però amb un equip tècnic qualificat
com el que té, esperàvem que venguessin aquí amb una bateria
de qüestions noves; en canvi, el que sabem són els silencis. Ha
tornat vostè... no ha tornat a parlar de qualitat del treball ni ho
ha tornat a mencionar. I d'economia social, per posar un altre
exemple, poca cosa.

Estam contents que hagi fet referència al diàleg social, molt
contents, i li reiter la mà estesa; ara bé, és important entendre
què és el diàleg social, perquè el seu govern, amb la llei
turística que va ser fruit de diàleg social, estan disposats a
tombar-la. Per tant, contents del diàleg social, però crec que
hem de saber què vol dir diàleg social, i diàleg social vol dir
sentit d'estat i sentit d'estat és manteniment de les normes que
es consensuen entre tots.

Repetesc que ens n’anam molt preocupats perquè, fent
honor al nom que han posat a la conselleria, han amagat la
paraula “treball” i han posat la paraula “ocupació”. Voldria
recordar-los que encara tenim, desgraciadament, 30.000
persones que cerquen ocupació, però en tenim 600.000 que fan
feina. I sembla, per les seves declaracions, que se'ls ha oblidat.
No sabem quina valoració fa vostè ara mateix del nivell de
qualitat del treball a les Illes Balears ni com valora si hi ha o no
hi ha precarietat laboral. I aquesta és una qüestió que ens
preocupa. 

No ha concretat absolutament res de l'àmbit de treball. Ha
parlat, sí que és ver, de conciliació -i estic d'acord amb el Sr.
López que és una gran notícia-, però no sabem en què
consisteix conciliar per a vostès. Quines mesures noves faran?
Està content amb els nivells que hi ha ara mateix de sinistralitat
laboral?, és ver que han davallat molt, però quina actitud tenen
davant d’això? 

No ha parlat -i parlava vostè de diàleg social- sobre què
passa amb l'estudi de càrregues de feina de les cambreres de
pis, que forma part del diàleg social. I segurament, no sé si n'és
conscient, però part que a la negociació col·lectiva s'arribàs a
un acord és perquè el Govern va ajudar amb mesures perquè
sortís. Quina serà la postura del Govern? S’estendran a altres
sectors les càrregues de pis? Treballaran per la incorporació de
noves malalties, perquè siguin  reconegudes?

La veritat és que tenim una situació que s'ha deixat passar
una compareixença, que era a iniciativa pròpia, sense
especificar res. I creguin-me que un govern sol estar... a l’ideari
se’l recorda pel que fa els primers cent dies; i, de moment, la
seva conselleria en du setanta i no ha fet cap ni una declaració
de polítiques en concret.

 Per tant, crec que és hora de concretar. Estic content que
sigui una conselleria tècnica, però aquí estam per prioritzar, i
de moment no mostren cap ni una mesura nova. En aquest
sentit, vostè ha mencionat el Pla de transició energètica, però
no sabem què en pensa. Ens n’anirem d’aquí reconeixent que
això s'ha de veure, que l’estudiaran... no té tècnics experts?,
què pensen els seus directors generals d’aquest tema?, no pot
dir res aquí sobre com afrontar-ho? I així, d'alguna manera, és
el sentit que veim.

Reiteram la mà estesa en tot el que sigui diàleg social, però
la preocupació perquè, efectivament, no sembla que hi hagi un
full de ruta nou de millora de noves qüestions.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Pou. Passam al Grup Parlamentari VOX.
Sr. Cardona, quan vulgui. 

EL SR. CARDONA I VIDAL:

Muchísimas gracias. En primer lugar, quiero agradecer las
respuestas. Se ha esforzado usted en respondernos a todos, en
concreto a este grupo. También celebro que esté usted educado
en el trabajo y en el esfuerzo, también a mí me educaron en
eso, pero las herencias existen y su herencia no es demasiado
buena por las enumeraciones de problemas de tipo energético
que he enumerado, y habrá que resolver. No me preocupa,
porque sé que ustedes trabajarán duro para ello y nosotros les
vamos a apoyar. Por tanto, sé que se avecinan tiempos de arduo
trabajo, pero también de esfuerzo compartido y de ayuda, sin
duda, a su gestión y a su labor tanto al conjunto del Gobierno
como a su consejería. 

Por tanto, simplemente, no me queda más que decirle que
ya sabe usted que cuenta con nuestro apoyo y ya sabe usted que
confiamos en que van ustedes a resolver..., que sabemos, somos
conscientes que van ustedes a resolver todos estos problemas,
que he enumerado solo alguno de ellos, pero que nosotros
confiamos en que va a ser así. 

Muchísimas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Cardona. Passam al Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, Sr. Rosa. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, presidenta. Bé, en primer lloc, donar les
gràcies al conseller per les respostes parcials que ha donat. Sí
que me’n duc una mica de preocupació -com comentava el Sr.
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Pou-, que amb setanta dies jo esperava tenir una mica més de
claredat sobre quina serà l'acció de govern. Entenc que han
aterrat, que hi ha hagut l’estiu enmig i que, a més a més, hi ha
moltes qüestions que són complexes, però sí que esper que en
properes trobades siguem capaços d'obtenir més claredat de cap
on anam. 

M'agradaria reiterar algunes de les qüestions i incidir en
alguns aspectes. En primer lloc, en matèria de llei de polígons.
Vostè ha esmentat la llei valenciana, la llei valenciana
plantejava l'obligatorietat de la creació d'associacions
empresarials en polígons industrials. No sé, m’agradaria saber
si és cap aquí cap on va, si és cap a un model d’obligació. Ho
dic més que res perquè a València no ha tengut l'efecte desitjat.
Si no vaig errat, o si no m'equivoc, s'han creat molt poques
associacions empresarials d’aquest tipus. Si ho planteja més des
d'un vessant d'incentius o d’una estructuració d'aquest tipus.
Estic d'acord que fa falta una llei de polígons i que segurament
hem de ser capaços, com a societat, de dotar els polígons
industrials d'eines per donar respostes als problemes de
mobilitat, energia, uralita, etc, i en aquest sentit jo crec que, bé,
ja li he dit i li ho torn a dir, li reiteram el suport a donar
resposta a aquests tipus de problemàtiques i crec que
conjuntament serem capaços de trobar-hi solució. Ara bé,
m'agradaria saber a veure quina opinió li mereix.

En matèria dels esforços que es va fer la passada legislatura
a l’Institut d'Innovació, i que també es va donar suport des de
la Direcció General d'Indústria, era tot el que té a veure amb
materials de construcció sostenible i local, és a dir, que és una
font de creació d'ocupació local i que, a més a més, redueix les
emissions de gasos d'efecte hivernacle, m'agradaria saber si
plantegen continuar amb aquesta acció. Alguns exemples d’èxit
que hem vist recentment és l'aprofitament o reaprofitament de
llana ovella per part de Poraxa, el que era un residu, perquè
ningú no el volia, no tenia cap tipus de valor, ara es podrà fer
servir com aïllant en habitatges. Crec que és una bona notícia
que una empresa de Mallorca hagi creat un producte que es
pugui comercialitzar en aquest sentit i que, a més a més, pugui
crear valor afegit. M’agradaria saber si continuaran amb
aquesta línia de suports. 

Alhora, és veritat, hi ha un col·lapse en matèria d'ajudes
d’energia. Hi ha hagut una demanda exponencial de
subvencions per part de la ciutadania. La ciutadania, quan se li
donen ajudes o s'ofereixen ajudes, respon. En aquest sentit crec
que ens hem d'alegrar, però és veritat, vull dir, el model que hi
ha és el que és, la Llei de subvencions és estatal i les ajudes ens
vénen de l’IDAE, i, per tant, les convocatòries estan molt
encaixonades a nivell de Balears. M'agradaria saber com hi
donarà resposta, si posarà més tècnics o pensam un
replantejament del model. Crec que, per ventura, seria raonable
pensar en un model de desgravació fiscal, sobretot per rendes
més baixes, en el sentit que es puguin ficar aquestes
desgravacions directament a la retenció d’IRPF, i crec que seria
desitjable, perquè al final les ajudes aquestes van destinades a
classes mitjanes i mitjanes altes i crec que és interessant que
també hi pugui accedir població més vulnerable.

Respecte del Pla de transició energètica, entenc que ho
estan encara valorant, però jo sí que li puc dir, com crec que va
ser important el gest de la Sra. Prohens i del Sr. Costa la

passada legislatura del nostre grup, creim que és un element
cabdal per al futur d'aquesta terra i crec que és una qüestió en
la qual hem d'abastir consensos d'ampli espectre. Segurament
aquells que no creuen en el canvi climàtic no hi estaran d'acord,
però la resta de grups crec que hem de ser capaços de posar-nos
d'acord en un pla de transició energètica i lluita contra el canvi
climàtic a llarg termini que pugui encarar els grans reptes que
tenim com a societat. En aquest sentit, nosaltres li estenem la
ma, volem treballar conjuntament i m'agradaria que vostè
també fos proactiu per demanar-nos aquest tipus de suport,
perquè estic segur que conjuntament sabrem trobar millors
solucions.

En matèria de tramitacions de projectes d'instal·lacions
d'energies renovables, m'agradaria que em confirmàs que els
projectes de grans dimensions no plantegen modificacions
normatives i que sobretot ho plantegen a nivell de petites
instal·lacions. Un dels elements que crec que podria ajudar, i jo
li ho coment per si és una qüestió que volen encarar, és un
desplegament de la normativa en matèria de mitja tensió. És
una qüestió que no s’ha fet mai. Vull dir, tenim les
competències per fer-ho, però encara així ferm servir la
normativa bàsica estatal perquè no hi ha normativa específica
a Balears, i potencialment podria ajudar a accelerar o afavorir
aquestes qüestions. Aquí li estenc la mà per entre tots mirar de
cercar solucions. 

Així mateix, hi ha un bon grapat de decrets pendents de
tramitar en matèria de desplegament de la Llei de canvi
climàtic. No sé si ha tengut temps de fer-hi una ullada o no. És
ver que no es varen acabar d'aprovar, però a mi m'agradaria
saber quin parer té en matèria de prevenció o de reducció de
consum, etc. Vull dir, en aquest sentit crec que hem de ser
capaços de posar-nos d'acord.

Matèria de residus. Hi ha un decret de residus sanitaris
pendent d'aprovació, que ja va sortir a exposició pública sense
gaires al·legacions i m'agradaria saber si té previst aprovar-ho
o fer-ne modificacions. També voldria saber si garantirà el
principi de proximitat en el tractament dels residus. Un dels
reptes que hi ha és la gestió de residus a l'illa d'Eivissa,
bàsicament per una manca de recollida selectiva pràcticament
a tots els nuclis de població o una insuficient recollida
selectiva, i aquí a mi em preocupa tornar a situacions com les
que visquérem fa dues legislatures, que s’importaven residus a
Mallorca. M'agradaria sentir-lo dir que garantirà el principi de
proximitat i que Mallorca no tornarà a ser el femer d'Europa, o
en aquest cas de les Illes Balears, perquè crec que és de justícia
que cada illa gestioni els seus residus. 

Alhora, m'agradaria saber si pensen implementar el sistema
de dipòsit de devolució i retorn i si implementaran l’Ens de
Residus, previst a la Llei de residus.

També li faig una reflexió en matèria de mà d'obra a la
CAIB. Som conscient dels reptes que té, entre altres coses, per
la manca de personal qualificat. Els mateixos problemes de
l'empresa privada els trobam a l'administració pública i crec
que aquí hem de ser capaços, entre els grups que formam
aquest parlament, de cercar solucions. Segurament hi ha reptes
i hi haurà qüestions que afectaran també la política de funció
pública, però hem de ser capaços de cercar-hi solucions per
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agilitar la contractació de personal a l’administracions, sobretot
de personal tècnic que sé que en van escassos i que és una bona
part dels motius pels quals hi ha taps en algunes àrees. No és
culpa de ningú, falten professionals, i crec que aquí hem de ser
capaços de donar-li solució, perquè ens hi va a tots. Vull dir,
avui vostès governen, però en un futur hi serem uns altres i, per
tant, crec que n’hauríem de ser capaços.

Igualment m'agradaria si pogués dir qualque cosa de joc,
que li he demanat específicament i no me n'ha dit res, si
continuaran amb la política en matèria de jocs i apostes o si
pensa fer canvis. 

I, per últim, també, en matèria de generalització de l'acció
climàtica. Ahir li vaig demanar a la consellera Vidal, que té
competències en matèria d’ordenació del territori, si pensa
impulsar un nou consens en matèria d'adaptació al canvi
climàtic. Vostè té les competències en matèria de canvi climàtic
i es va impulsar el PIMA Adapta Costas. Si pensa impulsar un
projecte... vull dir, l'adaptació del litoral; perquè crec que fan
falta consensos. Pujarà la mar, ens agradi o no ens agradi, i en
aquest sentit crec que és més una qüestió de seguretat també
dels béns immobles, de les persones que hi viuen i, per tant,
crec que ens pertoca com a societat cercar consensos, de com
ho fem per adaptar-nos a aquest canvi climàtic i de quina
manera retranquejam la costa perquè sigui menys lesiva. Crec
que aquí ens convé a tots cercar nous consensos.

Li reiter, en aquest sentit, l'enhorabona pel nomenament. Li
desig sort perquè la seva bona tasca serà la de tots. També jo
desig al seu equip. I si em pogués respondre a aquestes
qüestions, jo em donaria per satisfet. 

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Rosa. Passam al Grup Parlamentari
Mixt. Sra. Gomila, quan vulgui.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Com ja li havia comentat, per a
nosaltres és important aconseguir que els joves que estudien
fora puguin retornar, però també ens preocupen aquells joves
que no surten i són a Menorca i no tenen feina o bé tenen
precarietat laboral. Per açò li demanaria si preveu aquest
govern augmentar la formació professional ocupacional,
sobretot en aquelles famílies professionals de les quals hi ha
manca de professionals a l’illa, com puguin ser fusters, com
puguin ser aparelladors, que són uns treballs de què avui ens
manca molta mà d'obra i que potser augmentar la formació
ocupacional en aquest sentit impulsaria molts de sectors de
l’illa i a la vegada farien que els joves que quedassin a
Menorca, i que tal vegada no estan tan formats alguns d'ells,
puguin tenir possibilitats de treballar.

En aquest sentit, a part de la formació, també des del SOIB
s'han dut a terme en aquests anys tota una sèrie de projectes,
per exemple, Reactiva 2022, amb les entitats locals, no encarats
a joves amb formació, sinó a joves que no tenen formació, per
poder donar una primera oportunitat, per poder aconseguir unes

primeres habilitats laborals per després poder tenir una
posterior inserció social.

Li demanaria que continuassin apostant per aquest tipus de
programes que fan que ens comprometem, des de les
administracions, a fer unes polítiques que donen l’oportunitat
per començar a treballar als joves, en aquest cas de Menorca.
Per tant, li demanaria la seva implicació per poder-ho fomentar
tot açò.

Per altra banda, també, com li havia dit respecte de les
dades d'ocupació, recentment, bé, vostè mateix va celebrar que
les Illes Balears hem tengut un estiu amb més cotitzacions que
mai, i que som la comunitat autònoma líder en creació
d'ocupació, i que les xifres d'atur són tan baixes que podríem
rallar de plena ocupació. La part que a nosaltres ens preocupa
és que aquesta plena ocupació la tenim sempre a l’estiu, però
els ciutadans vivim tot l’any. I, per tant, jo li demanaria a veure
si vostè pensa impulsar algunes polítiques de formació i
d'ocupació que facin possible que aquesta plena ocupació, que
pràcticament tenim a l'estiu, la puguem tenir al llarg de tot
l’any, i d'aquesta manera la gent pugui treballar tot l'any i no
només a època turística.

Pel que fa -finalment- a l'aplicació de la Llei de canvi
climàtic i de transició energètica, com bé sap va ser una llei
pionera en el moment en què es va aprovar; concretament a
l'article 63.2 estableix que les empreses de lloguer de vehicles
hauran d'anar substituint anualment -un 30% dels seus vehicles-
cap a l'adquisició de vehicles lliures d'admissió. En el cas de
2023, per exemple, aquestes empreses estaven obligades que
almenys el 9% dels vehicles que adquirien fossin lliures
d'emissió. M'agradaria saber si tenen dades del grau de
compliment d’aquest precepte legal per part de les empreses, o
com pensen fer un seguiment, perquè açò pugui ser una realitat.

Ens alegram que diguin que incrementaran els punts de
recàrrega elèctrica, que els faran funcionar. Entenem que hem
d'anar cap a una transició energètica i que, per tant, són
importants aquests punts; li he de dir, però, que a l’anterior
legislatura, vull dir..., la paraula “punts de recàrrega elèctrica”
abans de l’anterior legislatura, no existia, i es va donar un
impuls molt important -també el Sr. Ferran Rosa ho sap-, a la
creació de nous punts de recàrrega elèctrica als diferents
municipis, també als polígons, i també a projectes
d'autoconsum, on també s’afegien sempre aquests punts de
recàrrega, perquè entenem que si volem potenciar la mobilitat
sostenible o la mobilitat elèctrica, és necessari. Per tant, també
l'animam que realment facin realitat aquesta voluntat que vostè
diu i, sense cap dubte -com ja li deia-, esperam que sigui més
concís o que pugui ser més concís amb tots els temes
relacionats amb empreses, amb ocupació i d’altres. 

Li vull dir, tornar-li reiterar, que MÉS per Menorca estarà
per totes aquelles polítiques que millorin el treball als ciutadans
i que millorin la nostra economia i la diversifiquin. Per tant, li
don la mà estesa perquè açò sigui així, i esperam que el suport
de tots els grups polítics pugui ser real, sempre que ho puguem
compartir, sense cap dubte.

Per tant, esper que, com vostè ha dit, que sí que ha posat a
l'abast de tots la possibilitat de treballar conjuntament, sigui
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una realitat. Nosaltres estam per treballar conjuntament i per
treure endavant tot allò que fa que millori la vida des de les
Illes Balears, sense cap dubte, des de Menorca, i estam per
totes aquelles coses que creim que no afavoriran ni la millora
en els treballs, ni la millora en la empresa, ni la millora cap a
aquest nou canvi climàtic, també serem aquí per poder-los dir,
per poder-los intentar convèncer que, si és necessari fer un
canvi, també s'ha de fer, perquè entre tots som els que hem de
regir -entre tots els que formam aquest parlament..., i el
Govern, evidentment-, som els que hem de regir aquesta vida
dels nostres ciutadans, però per a ells, per millorar la seva vida,
nosaltres som aquí, ens devem als ciutadans.

Aquest és l’objectiu que té MÉS per Menorca, millorar la
qualitat de vida dels menorquins i les menorquines, i de
Menorca, i esperam que vostès també tenguin aquests desitjos
per a Menorca i, evidentment, per a totes les Illes Balears.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Passam al Grup Parlamentari
Popular, Sr. López, quan vulgui.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Moltes gràcies, presidenta. Jo abans no he tengut temps
d'acabar un punt que, no per ser últim és el menys important,
que és el d'economia circular, transició energètica i canvi
climàtic; un punt del qual l'esquerra s'omple la boca, que
sembla que els altres no el compartim, i no és un tema que sigui
propietat de ningú, ni ningú tingui totes les competències sobre
açò. És a dir, nosaltres, en el Partit Popular, el Grup Popular
està totalment compromès i creu totalment en tot el que és
economia circular, tot el que és transició energètica, i a posar
tots els mitjans que siguin possibles per alentir -perquè aturar
és impossible- el canvi climàtic. 

Ara bé -ara bé-, nosaltres aquí avui hem sentit com si en
vuit anys haguessin fet la panacea i jo, a la meva petita illa de
45 quilòmetres, que ja no vull comparar amb Mallorca, sinó
que és un d'açò, tenim: tractament de residus Es Milà, un
desastre; tota la xarxa elèctrica que tenim, un desastre;
expedients i subvencions per fer autoconsum i tots els horts
solars, otro desastre; punts de càrrega elèctrica, un altre
desastre...

Jo demanaria..., perquè si ens comprometem tots a fer feina
junts i ho deim amb serietat, amb convicció i perquè realment
cercam el bé comú per al ciutadà final, no per als partits
polítics, per al ciutadà, jo baixaria en el món real i deixaria
aquest món irreal imaginari i faria un poc d’autocrítica i dir,
mira, ho hem intentat, no n’hem estat capaços, ens hem
equivocat, idò ha estat molt difícil..., el que sigui.

Però, clar, jo ara, que venguin aquí a demanar-li al conseller
-que du 70 dies!- que presenti tot un pla de d’açò quan,
cuidado, ha presentat unes directrius totalment transparents i
totalment realitzables, que és el que importa, però que li
venguin a demanar un pla... Idò em sembla un poc utòpic, fins
i tot -perdonin-me-, em sembla poc seriós.

Jo, el que sí que li deman al conseller, que de los errores,
se aprende, y que hemos aprendido que en el anterior gobierno
muchas veces los pactos lo que hacen es que cada conselleria
va a su aire y que muchas acciones que tienen que ser
conjuntas, se convierten en acciones individuales. Y lo que sí
yo pediría a este conseller y a todo su equipo es que
trabajemos juntos todas las consellerias con el Gobierno para
un objetivo común que vaya al ciudadano, y nos olvidemos de
si aquest és d’aquest partit o aquest, d’açò....

Igual que yo también expongo al conseller -y perdóneme,
con toda la humildad- que escuchemos a esta gente que tiene
la experiencia también y, ¡cuidado!, y del fracaso y de la
equivocación se aprende. Es que, cuidado, muchas veces es
muy bueno que te ayude quien se ha equivocado. Entonces, yo
creo que es muy bueno que todos juntos nos pongamos a
trabajar; si realmente esto no son anuncios de márketing, que
quedan muy bien, que me dan votos, que uau!, que modern que
som!, y realmente todos queremos esto, por favor, pongámonos
a trabajar conjuntamente, pero en realidades.

Y yo ya acabo mi participación con una reflexión sobre
todo a estos grupos que han gobernado, que ahora quieren
soluciones en 70 días, cuando no han sido capaces de dar
soluciones en muchas cosas en ocho años, por equivocarse,
por inacción, por lo que sea, no lo voy a valorar porque -lo
repito- del error se aprende; lo que pasa es que si no hay
autocrítica no vamos a aprender nada.

Hay un dicho castellano que a mí me gusta mucho, que
dice “obras son amores y no buenas razones”, y lo dejo aquí
para que lo usemos, pensemos y nos demos cuenta que, bueno,
que somos personas como las demás, que tenemos un cargo
público, pero no tenemos la verdad absoluta ni el
conocimiento absoluto, y que si el ciudadano nos ha mandado
a la oposición, en algo nos habremos equivocado; y si el
ciudadano ha creído otra alternativa y la ha apoyado y la ha
votado, pues también será porque cree que esta otra
alternativa puede ser la solución. Entonces, si realmente nos
importa la ciudadanía, vayamos todos a trabajar y no nos
pongamos travetes.

Muchas gracias, señor.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. López. Ara passam a la contrarèplica del
Sr. Conseller, quan vulgui.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, Sra. Vicepresidenta. Miren, voy a hacer dos
anuncios de dos medidas, venga. 

La primera medida es que vamos a inaugurar el centro de
formación ocupacional de L’Embat, que ha estado seis años de
obra, y que ha supuesto una inversión de dinero público, bueno,
de dinero público, no, de dinero de los ciudadanos, de 6
millones de euros. Eso lo vamos a hacer y lo vamos a hacer ya;
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y ha estado prácticamente abandonada esa obra, esa
despreocupación de un centro que ha estado con “okupas”, yo
he estado con la policía, lleva 6 años desde que se montó un
cartel. Vamos a hacer ese centro de formación profesional, lo
vamos a hacer ya.

Y el otro anuncio es que ..., la verdad, que se me den
lecciones de lo que es el diálogo social, cuando la anterior
legislatura y el anterior gobierno precisamente ha hecho de la
presión y de la coacción su herramienta de diálogo social, lo
siento, pero no, y eso lo tenemos que decir. Ese es el segundo
anuncio: el diálogo social es una realidad, no como se hacía
antes.

Me preguntaba también sobre si va a (...) una obligación en
la ley de polígonos. De obligación, nada. Aquí va a haber
incentivos y acompañamientos. Precisamente, la ley valenciana
fue la primera ley de polígonos que se hizo; se cometieron
muchos errores y los conozco bien, porque soy valenciano y la
he seguido desde el primer momento, luego le siguió la ley
murciana, la ley gallega..., y precisamente tenemos que ver los
errores que se han cometido, pero hubo valor de poner negro
sobre blanco y empezar a regular sobre los polígonos.

Y la formulación (...) vamos a buscar esos nichos de
oportunidades, que hay que demandan las empresas, que
necesitan formación, y vamos a buscar a formar a la gente allí
donde las empresas están demandando mano de obra en cosas
también muy específicas.

Voy a ser breve, voy a terminar con un comentario, se me
ha dicho que es que somos demasiado técnicos y aquí hay que
venir a solucionar problemas políticos. Miren ustedes, el
problema de Lloseta es un problema político, el problema de la
planta de hidrógeno verde de Lloseta es un problema político,
porque alguien se hizo una foto antes de que funcionara, se
hicieron una foto diciendo “esto funciona, esto es la bomba”...,
y la máquina no funcionaba, estaba rota, es un problema
político. Si hubieran dejado al mando a los técnicos, no
tendríamos este problema ahora.

Por lo tanto, muchas gracias a todos y, por mi parte, Sra.
Vicepresidenta, he terminado.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, conseller. Acabat el debat, volem agrair la
presència del Sr. Alejandro Sáenz de San Pedro i García,
conseller d'Empresa, Ocupació i Energia, i de tots els seus
acompanyants en aquesta sessió. 

I, no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió. 

Moltes gràcies a tots i totes.
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